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Vasvár Város Önkormányzata a Széchenyi-
tervnek köszönhetõen � és egy vállalkozó
kedvû cég, a Salamis Kht. jóvoltából � 600
milliós beruházással gazdagodott, s az egykor
lerobbant külsõt mutató fiúiskola kibõvítésé-
vel nyugati mércével mérve is korszerû, több-
csillagos szállodai minõségû idõsek otthona
jött létre. A pályázaton 466 millió forintot
nyert a város, amelybõl a gazdasági társaság
közremûködésével való-
sult meg a november 12-
én átadott Idõsek Ottho-
na, melynek üzemelteté-
sét augusztus 1-jétõl Vas
Megye Önkormányzata
vállalta. A háromszintes
intézmény korszerû apart-
manjaiban 100 fõ elhelye-
zésére nyílik lehetõség,
ellátásukat az étkezõ, 150
adagos konyha, fodrászat,
s 47 fõs személyzet segíti.

A november 12-én
megtartott avató ünnepsé-
gen a megyébõl érkezõ
vezetõket, politikusokat és a minisztérium he-
lyettes államtitkárát Németh Zsolt országgyû-
lési képviselõ, Vasvár város polgármestere kö-
szöntötte. Beszédében kiemelte a megvalósu-
lás nehéz menetét, amelyben a gondok, problé-
mák szinte népmesei módon oldódtak meg, s
valósult meg ez a sikeres beruházás. Ezért kö-
szönetet mondott kollégáinak a sikeres pénz-
ügyi, jogi bonyolításban való közremûködé-
sért, s a beruházásban aktívan résztvevõknek,
így a Lakásinnovációs Kht.-nak, a pénzért pe-
dig köszönetet mondott az Orbán-kormány-
nak, amely lehetõvé tette a pályázatot, majd a
Medgyessy-kormánynak, amely folyósította a
nyertes pályázat 466 millió forintos tételét. En-
nek köszönhetõen valósulhatott meg a 600
milliós beruházás. Az önerõt 110 millió forint
értékben az épület ingatlanja jelentette, a fenn-
maradó tételeket az önkormányzat bocsátotta
rendelkezésre, ám � s ez itt a népmesei fordu-
lat �, ezt is mások forrásából.

A kivitelezést a Zalaber Kft. végezte, akik
szigorúságukkal járultak hozzá a kifogástalan
minõségû végeredményhez, s köszönettel il-
lette a város elsõ embere Agg Ferenc tervezõt
� kinek kreativitása nélkül aligha valósulha-
tott volna meg a folyamatos kivitelezés. S
nem utolsó sorban dicsérõ szavakat mondott a

Záév Rt.-rõl, jelesül Baksa Attila elnök-vezér-
igazgatóról, Peresztegi Imre vállalkozási igaz-
gatóról, Istenes István termelési igazgatóról,
Bérces Tibor projektfõmérnökrõl, és Horváth
Imre mûvezetõ úrról. Utóbbi íróasztalán a ter-
vek mellett egy archív fotó is állt, amely min-
dig figyelmeztette az egykori épület arculatá-
ra. Ennek is köszönhetõ, hogy a régi épület
megõrizhette eredeti formáját, stílusát. Né-

meth Zsolt országgyûlési képviselõ, Vasvár
polgármestere köszönetet mondott a Salamis
Kht.-nak is, kiemelve Hoffmann Ödön vezér-
igazgató áldozatvállalását, kinek munkája
több tízmilliós nagyságrendû volt, s mely ál-
dozatvállalás nélkül aligha lehetne sikeres
avatót tartani. De kiemelt köszönetet mondott
a megyei önkormányzatnak, Markó Péter el-
nök úrnak is, aki a megye képviselõivel felka-
rolta ezt a vasváriak megkeresését, hogy mû-
ködtesse Vas Megye Önkormányzata a 600
milliós beruházással megvalósult idõsek ott-
honát. Mint mondta, a fenntartó megyei ön-
kormányzat � s általa a megye is � olyan kor-
szerû intézménnyel gyarapodott, amely ma
még nem általános sem térségünkben, sem az
ország életében.

Németh Zsolt polgármester egyben érzé-
keltette azt az erõfeszítést, amelynek során a
város öreg, funkció nélküli épületei egymás
után szépültek, újultak meg, s nyertek új funk-
ciót � önkormányzati és a város polgárainak
aktív közremûködésével. Ennek ünnepi aktu-
saként kerülhet sor a vasvári idõsek otthona
átadó ünnepségére, mely beruházás végered-
ményeként félszáz új munkahely is teremtõ-
dött a Hegyháton.

Benkõ Sándor, a Vas Népe fotórovatának
vezetõje, az Év fotóriportere Köröstárkányban
készített felvételeibõl nyílt tárlat a Zöldfa étte-
remben. Az egy évvel ezelõtt lencsevégre ka-
pott pillanatok, a színes fotók a zabolátlanul
hömpölygõ Fekete-Körös partján élõ embere-
ket, s mindennapjait mutatják be. A beszédes
képek szólnak arról, hogy a Hegyháttól alig tíz
órás autóútra, Erdélyben, annak Partiumi ré-
szén fekvõ színtiszta magyarok lakta települé-
sen mennyire más, szokatlan élet részeseivé
válhatunk. Dolgos, eres kezek, élettapasztalat-
tal, székely furfanggal teli tekintetek, nyíltság-
ról, õszinteségrõl árulkodó szemek. Ezek mind
együtt láthatóak a karácsonyig megtekinthetõ
kiállításon, amelyen nemcsak az emberi érté-
kek mutatkoznak meg, hanem a folyóparti
völgy szépsége is a látogatók elé tárul. Aki egy-
szer már járt Köröstárkányban, az újra vissza-
vágyik az igaz hitû, szavú, elhivatott emberek
közé. Még egyszer át akar kelni a két települést
összekötõ toldozott-foldozott, lengedezõ füg-
gõhídon, ahonnan ismét lenézne a Fekete-Kö-
rös hánykolódó habjaira.

De addig, míg az út várat magára, a kiállí-
tás által ízelítõt kaphatunk a szeretetteljes
tárkányi világból, ahol minden a valóságban is
az, s olyan, amilyennek látszik.

Írásunkat lapunk 17. oldalán olvashatják.

Ízelítõ
Tárkányból

Idõsek otthonát avattunk

Kiss Tibor neve jól ismert Vasváron és tér-
ségében. Az ismert komponista vállalta a
2004. évi Szilveszteri Nagybuli rendezését és
bonyolítását � tudtuk meg a komponistától. A
Mûvelõdési Házban december 31-én este
6.30-kor lesz kapunyitás, zárás pedig kivilá-
gos kivirradatkor, amíg a hangulat jó lesz.

A jegy árában benne foglaltatik a hidegtálas
vacsora és az aperitif, plusz virsli éjfél után. A
bulin sztárvendégek lépnek fel, operett énekes
a zalaegerszegi színházból, s neves elõadók. A
mûsort és a vacsorát követõen zenél a TIB-
TOM. Éjfélkor tûzijáték, majd tombola-sorso-
lás (a tombolából befolyt összeget jótékonysá-
gi célra ajánlják fel), és zene tánc reggelig.

Szilveszter
Tibóval

(Folytatás a 2. oldalon)
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Az avatáson � miként a polgármester
mondta, 100 új lakóval is gyarapodik a város,
akiket majd megismerünk a városban, majd
Weöres Sándort idézve a külsõ szépség mellé
belsõ nyugalmat kívánt a ház lakóinak.

Horváth Ferencnek, az otthon lakójának
szavalatát követõen Markó Péter, Vas Megye
Közgyûlésének elnöke mondott beszédet,
amelyben kiemelte azt a tényt, hogy a megye

lakosságának elöregedési folyamata az orszá-
gos mértéknél erõteljesebb. Mind az idõskorú-
ak számában, mind az idõskorúakat gondozó
tartós bentlakásos intézmények elhelyezkedé-
sében területi egyenlõtlenségek mutatkoznak.
Így a megyei koncepció prioritásaként fogal-
mazódott meg az idõsotthoni férõhelyek szá-
mának bõvítése, a fejlesztés területi differenci-
álásának enyhítése, vagyis a megye déli részén
is ilyen otthon létrehozásának
a szükségessége. Vasvár váro-
sának felkérése, hogy a megye
üzemeltesse ezt a létesít-
ményt, találkozott a megye
szándékával. Így augusztus 1-
jétõl ezek a lépések lehetõvé
tették, hogy a megye legkor-
szerûbb, legigényesebben ki-
alakított idõsek otthonát mû-
ködtessék, s benne 100 idõs
embernek biztosítsanak békés,
humanizált lakhelyet, s szá-
mos vasvári lakosnak munka-
helyet. A kezdet nem volt
könnyû, a két önkormányzat közti tárgyalások
kezdetétõl az augusztus 1-jén történt átvételig
néhány hét alatt Kiss Bódog Zoltánné igazga-
tónõnek és akkor még csekély számú munka-
társának egyszerre kellett megküzdenie a be-
rendezések beszerzésével, az új munkatársak
felvételével, s az igazi otthonra, nyugalomra,
biztonságra, és szeretetteljes gondoskodásra
vágyó idõs emberek elhelyezésével. A Vas
Megyei Közgyûlés nevében õszintén köszö-

nöm áldozatos munkájukat. A mára már kö-
zösséggé, egymást segítõ társakká fejlõdött
munkatársakra azonban további feladatok, fo-
lyamatos erõfeszítések várnak. Kérem, segít-
sék új munkatársaik beilleszkedését munka-

helyükön, a lakók beilleszke-
dését pedig nemcsak az ott-
honba, hanem ebbe a kedves,
történelmi levegõjû kisváros-
ba is. A lakókat arra biztatta
Markó Péter elnök, hogy em-
lékezzenek, s legyen boldog
életük itt az otthonban.

Az ünnepségen közremû-
ködõ Városi Énekkar Mozart
Ave Verom Corpus címû mû-
vét énekelte el az aulában,
majd az egyházak képviselõi
felszentelték az otthont. Ál-
dást a katolikus egyház képvi-
seletében Bárdics Lajos kanonok úr mondott,
majd az evangélikus egyház képviseletében
Farkasné Kõrösi Krisztina evangélikus lel-
kész, a református egyházak képviseletében
pedig Jakab Bálint Mihály. Az immár felszen-

telt otthon avató ünnepségének résztvevõi a
folyosón szorongtak, ám ezt mindenki béketû-
rõen viselte. A folyosó szegletében a Ficánko-
ló Óvoda apróságai feledtették ezt a kis kelle-
metlenséget, majd Szabó Sándorné, az Ifjúsá-
gi, Családügyi és Esélyegyenlõségi Miniszté-
rium helyettes államtitkára köszöntötte a meg-
jelenteket. Büszkén mondta, hogy Vasvárra
mindig örömmel jön, mert olyankor mindig
egy nagyszerû kezdeményezésnek lehet tanú-

ja. Az természetes, hogy mindenki örül ennek
a sikeres beruházásnak, mellyel az ország is
gyarapodik. S külön öröm számára, hogy épp
a szociális munka napján, november 12-én ke-
rül sor erre az avatóünnepségre. Ez az ese-
mény külön felhívja a figyelmet azokra, akik
a szociális munka terén dolgoznak, s igen ko-
moly munkát végeznek. Külön elismerõ szó
illeti azokat, akik ennek az intézménynek a
létrehozásán fáradoztak � hangsúlyozta. A he-
lyettes államtitkár asszony egyben mindenkit
megnyugtatott, hogy rémhírek voltak azok,
amelyek jövõre finanszírozási válságról be-
széltek. Reméli � mondta a helyettes államtit-
kár asszony �, hogy mosolygó lakókkal talál-
kozik majd itt késõbb is, s azok is mosolyog-
nak majd, akik itt dolgoznak. A házban lakók

és dolgozók felé jókívánságát egy kelta mon-
dással fejezte ki: �Élj oly soká, míg szeretnél,
s szeressünk, amíg élünk!�

Az Õszirózsa népdalkör elõadását követõ-
en Kis Bódog Zoltánné, az Idõsek Otthona
igazgatója zárta az avatóbeszédek sorát, mely-
ben hangsúlyosan, �ünneplõ közösségnek�
szólította munkatársait és a ház lakóit. S mirõl
ismerszik meg a közösség? � tette fel a szóno-
ki kérdést, melyre így válaszolt. Ez csak akkor
lehetséges, ha az itt dolgozók és a lakók egy
irányba húzzák az intézmény szekerét, s egy-
másról jó szándékot tételeznek fel. Mint
mondta, lelki szemei elõtt olyan otthon képe
rajzolódik ki, amelyben a dolgozók és a lakók
nemcsak értik, de megértik egymást. Majd
zárszóként köszönetet mondott mindazoknak,
akik megálmodták, megtervezték és létrehoz-
ták ezt az otthont, majd vállalták a mûködés
nem kis feladatát és annak anyagi áldozatát is.

Ezt követõen Szabó Jánosné helyettes ál-
lamtitkár, Markó Péter a megyei közgyûlés el-
nöke és Németh Zsolt országgyûlési képvise-
lõ, Vasvár város polgármestere ünnepélyesen
átvágták a nemzeti színû szalagot.

Az ünnepség befejeztével a vendégek meg-
tekintették az impozáns vasvári idõsek ottho-
nát, s nemcsak az épülettel, de a benne lakó
idõs emberekkel is ismerkedtek.

� bodorkós �

Idõsek otthonát avattunk
(Folytatás az 1. oldalról)
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Örökségvédelem a Hegyháton � ezzel a
megbízatással indultunk el munkatársnõmmel
együtt márciusban, hogy pályázati támogatás
segítségével egyfajta pillanatképet készítsünk
a múlt és jelen mezsgyéjén, és megszólaltas-
sunk életbölcsességgel és tapasztalatokban
gazdag idõseket, 70-80 éveseket. Tudtuk, hogy
mi a feladat, hiszen komoly pályázat számok-
ra, idõegységre bontva engedi és szabályozza
azok megvalósítását. Feladat, hogy legalább
egy, a falu életét ismerõ idõssel készítsünk kér-
dõív alapján interjút, fényképezzünk régi dol-
gokat, használati tárgyakat, épített és termé-
szeti örökséget, hogy aztán konferencián, írott

krónika formájában és digitálisan elraktározott
hang, fotó, kép segítségével is feleleveníthetõ
legyen a Hegyhát egykori öröksége. Tudtuk,
hogy mire vállalkoztunk és maximalizmussal
vágtunk bele a munkába. De a feladat mélysé-
gei és dimenziói az elsõ találkozások után lát-

tatták meg igazán magukat. Legutóbb egy uno-
ka mondta, hogy �jöhetnének gyakrabban is,
mert nagyinak sokkal jobb színe van, mikor
maguk itt vannak.� Pedig nem csinálunk mást,
mint figyelmesen hallgatunk. És kérdezünk.

És évtizedek az évszázadot közelítve , az em-
beri kultúra vidéki öröksége, tapasztalatai
hangzanak egy-egy öreg ajkáról. Szõlõhegyi
élet, meghatározó szokások, ünnepek, a hét-
köznapok rendje, étkezések, családi hierarchia,
kenyérsütés, disznóölés, aratás... Klári nénik,
János bácsik, Ella nénik, Vendel bácsik nyíl-
nak meg elõttünk. Másodszori találkozásra az
asztalokon pogácsák, piros borok, albumok,
iratok, ritka kincsek várnak bennünket. 70-80
éves emberekkel beszélgetünk, akik hitetlen-
kedve fogadnak bennünket: Számít még egyál-
talán a véleményük, meghallgatja õket valaki?
Használják még tudásukat, emlékeiket? Igen.
Készül az anyag. Félidõben vagyunk. De a fel-
adat szociális vonzatával igazán nem számol-
tunk. Nem tudjuk otthagyni az öregjeinket,
hogy újra megkérdezzük tõlük: Hogy vannak?
Vagy azért, mert õk hívnak bennünket, hogy
még találtak valami érdekeset a számunkra.
Találkozások, melyek szívmelengetõk. Az
egykori kováccsal, aki már sok évtizede bezár-
ta a mûhelyét. Aki elõször elutasító volt, aztán
egy nagy nehezen megbeszélt nap reggelén a

kovácsmûhelybe hívott el bennünket, és be-
gyújtotta a kedvünkért a kovácstüzet. Az óriá-
si erõvel lobogó vashevítõ láng fényében õ is
visszanyerte egy kis idõre régi erejét, kalapá-
csával vasat egyenesített, a régi mozdulatokat
újra elõhívta. Hasonló volt az egykori cipész
is, aki szintén sok éve bezárta a mûhelyét, de
kérésünkre visszaült háromlábú székére, és
szinte varázslat történt, láttuk régi formájában,
dinamizmusában, ahogy megmutatta nekünk,
hogy is kell egy jó cipõt jól megcsinálni.

Örömteliek és szívszorítóak ezek a találkozá-
sok. Szívszorító végigmenni a falvakon, és
örökségvédelmi célból fotókat készíteni. Egy-
kori, szép tömésfalú, rendben tartott, sok fé-
szekaljat kibocsátó házak sokasága omladozik
és tátong üresen. Az idõ múlását, az enyészetet
sugallják, holott 30-40 éve hangosak voltak a
gyermekzsivajtól, átjárta õket a sütött kenyér
finom illata. Gyûlnek a fotók, videók, digitális
formában rögzítõdnek sok órás beszélgetések,
formálódik az anyag minõsége, formálódunk
mi is tõle. S talán az általunk meglátogatott
idõsek is tényleg jobban érzik magukat aznap
egy kicsit, mert szükség van rájuk. Pedig ez
csak egy örökségvédelmi program szociális
programelem nélkül. Vagy mégsem ilyen egy-
szerû mindez?

� pam �

Örökségvédelmi gondolatok

November utolsó két napján �Örökségvé-
delmi kezdeményezések és lehetõségek a Nyu-
gat-Dunántúlon� címmel két napos regionális
konferencia zajlott Vasváron, a Mûvelõdési
Házban. A fórum egyben záróakkordja is volt
a hegyháti kistérségben folyó, több, mint egy
éves örökségvédelmi munkának, mely feltér-
képezte a települések múltját, épített és termé-
szeti örökségét. Interjúk során egy alaposan
összeállított kérdõív segítségével régmúlt idõk
életmódbeli, szokásrendbeli képének mozaik-
jait gyûjtötték össze a munkatársak. A térség
hétköznapjai és ünnepnapjai bontakoztak ki az
élõszavas interjúk alapján. A két napos konfe-
rencia ezt a projektet zárta le. A szakmai ese-
mény meghívottjai voltak elõadóként muzeo-
lógus, néprajzkutató, tájházi gyûjtések mód-

szertani munkáját végzõ országos és regionális
szaktekintélyek valamint a kulturális örökség-

védelemben érintett mûvelõdési szakemberek
és a témában aktívan tevékenykedõ regionális
civil szervezetek is. A program második nap-

ján pedig az említett résztvevõ elõadók mellett
megjelentek azok az �adatszolgáltatók� is, sok
esetben 80 90 éves nénik és bácsik, akik szere-
tettel fogadták és beszéltek a programban dol-
gozóknak a több hónapos munka során múlt-
jukról, jelenükrõl, önmagukról. A tanácskozás
és konferencia egyben segítséget, tanácsokat
és impulzusokat is adott a gyûjtõmunka kistér-
ségi továbbfolytatásához, illetve a gyûjtött írá-
sos, képi és hanganyagok feldolgozásához is,
hogy még az év végéig elkészülhessen a mun-
káról keresztmetszetet adó multimédiás CD,
DVD valamint az Örökségvédelmi Krónika el-
sõ kötete is. A projektet és a konferenciát a
Nyugat-Dunántúli Regionális Fejlesztési Ta-
nács támogatta.

� pam �

Konferencia Vasváron
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A Parlament alelnöke, Dr. Világosi Gábor ja-
vaslatára Szacsvay-díjat adományozott az or-
szággyûlés jegyzõje Németh Zsolt országgyûlési
képviselõnek, parlamenti jegyzõnek. 

A felterjesztõ szakmai értékelésében az aláb-
biak olvashatók: �Németh Zsolt képviselõ úr
1998-tól 2004. november 8-ig az Országgyûlés
jegyzõje volt. Õ kezdeményezte, hogy a jegyzõk
kutassák fel nagy elõdjük, Szacsvay Imre emlé-

kének dokumentumait.� (Mint ismert, az 1848-
as forradalom és szabadságharc idején Debre-
cenben megtartott országgyûlésen Szacsvay Im-
re volt a jegyzõ, amikor is a Kossuth vezette ma-
gyar kormány függetlenségi nyilatkozatában
mondta ki Magyarországnak a Habsburg-háztól
való elszakadását, a Habsburg-ház trónfosztását.
Az akkori országgyûlés jegyzõje Szacsvay Imre
volt, aki az aradi 13 tábornok mellett a világosi
fegyverletételt követõen szintén hõsi halált halt.) 

�Németh Zsolt nevéhez fûzõdik a jegyzõk dol-
gozószobájának Szacsvay Imrérõl történõ elneve-
zése, s õ tett javaslatot arra is, hogy a parlamenti
jegyzõk évente szervezzék meg a nagyváradi, illet-
ve budapesti Szacsvay-emlékünnepséget. Õ volt a
kezdeményezõje annak is, hogy az Országgyûlés
jegyzõi kétévente Szacsvay-emlékplakettet adomá-
nyozzanak az arra érdemes határon túli fiataloknak.
Hat éven át komoly munkatársa volt a Parlament
jegyzõi karának, akire mindig számíthattunk. Ilyen
elõzmények után, mint volt jegyzõ, tisztelettel kez-
deményezem az Országgyûlés jegyzõjénél, hogy
Németh Zsolt képviselõtársunk hatéves munkájáért
kapja meg a Szacsvay-díjat.�

A Parlamentben Németh Zsolt országgyûlési
képviselõ november 9-én vehette át a díjat. 

Ebbõl az alkalomból beszélgettünk vele.
� Képviselõ úr, polgármester úr, miként fo-

gadta a Szacsvay-díjat, s milyen érzések foglal-
koztatják e kitüntetés birtokosaként?

� Azért esett nekem jól e díj, mert azok a kol-
légáim döntöttek odaítélésérõl, akikkel évek óta
együttmûködök, s akik négy parlamenti pártba
tagozódnak. S a díjat a Magyar Országgyûlés
szabaddemokrata alelnöke, Dr. Világosi Gábor,
régi jegyzõtársunk kezdeményezésére kaptam
meg. S tulajdonképpen a tiszteletemre megvál-

toztatták annak odaítélési módját. Ugyanis ezt a
díjat eddig csak határon túli fiatalok kaphatták.
A mai egymásnak szembeszegülõ világban ez
nem egy szokványos történet. 

� Számtalan sztori fûzõdhet az elmúlt hat év
parlamenti jegyzõi munkájához. De azt is kér-
dezhetném, hogy a parlamenti folyosón milyen a
viszony egymással, s milyen a hangulat?

� Ez talán nem látszik a parlamenti közvetítése-
ken, de a bizottságokban, de még inkább a jegyzõi
karban közel sem volt ilyen éles egymásnak szegü-
lõ a viszony, mert egymásra voltunk utalva. Mind-
ezt példával megvilágítva: Mi parlamenti jegyzõk
szoktuk a jegyzõkönyveket hitelesíteni. Valameny-
nyi oldalt aláírjuk. A parlamenti munka és felszóla-
lás hevében néha történik olyan, hogy képviselõtár-
sunk megfeledkezik hol errõl, hol arról, s egy cifrát
káromkodik. Ezekben az esetekben nem tehetjük
meg, hogy csak az ellenfél képviselõinek elszólását
vesszük észre, a másikét nem. Nem volt ebbõl még
vita. Ha újra átnézzük ezeket a nagyon kényes ré-
szeket, mindig meg tudtunk egyezni korrekt mó-
don. De azok az élmények is egybekovácsolnak
bennünket, amikor egy este kezdõdõ költségvetési
vita kapcsán, a pulpituson ülve egyszer csak azt
vesszük észre, hogy megvirradt, mert besüt az ab-
lakon a kelõ nap. Ez nem is egyszer elõfordult az
elmúlt hat év alatt. 

� Az Ön javaslatára született meg a
Szacsvay-díj. Ez lehetõséget biztosít tán arra is,
hogy a határon túli magyarság helyzetérõl is ki-
cseréljék nézeteiket az eltérõ táborban lévõ poli-
tikusok?

� A Szacsvay-ünnepségek Budapesten és
Nagyváradon felváltva zajlanak. Az elmúlt évek-
ben, e két városban a reformkor törvényhozásáról
rendeztünk konferenciát neves elõadókkal, történé-
szekkel. Szabad György egykori elnökkel, s má-
sokkal is. S minden évben felkeressük Szacsvay
Imre sírját Nagyváradon, s megkoszorúzzuk. Ez az
együttmûködés immár intézményesített, minden
második évben Nagyváradon a színházban adjuk át
a díjakat. Ezen a díjátadó ünnepségen, szerencsém
volt többször is közremûködni. Most az a furcsa
helyzet állt elõ, hogy azt a díjat, amit másnak átad-
tam, most én is megkaptam. A nagyváradi esemé-
nyen az összes magyar képviselõ és szenátor részt
vesz. Az ünnep és megemlékezés pedig az erdélyi,
a partiumi magyarság ünnepei között igen jelentõs.
Október 24-én, hazai forradalmunk másnapján zaj-
lanak ezek az ünnepségek, mivel 1849. október 24-
én végezték ki Szacsvay Imrét, kinek bûne csupán
egy tollvonás volt. 

A kupolacsarnokból nyíló termet 1999-ben, a
debreceni függetlenségi nyilatkozat megtételének
150 éves jubileumán róla neveztük el. E teremben
emlékét festmény is õrzi. Ezzel egy idõben mi
Nagyváradon a Szacsvay Imre szobornál tartottunk
emlékünnepséget, amelyen én mondhattam az elsõ
beszédet. Az emlékszobor a Kõrös partján találha-

tó, amelyre az alábbi sorokat vésték: �Csak egy
tollvonás volt a bûne.� Ez utal arra, hogy Kossuth
mellett õ volt az, aki a függetlenségi nyilatkozatot
ellenjegyezte. Ezen ünnepségen Tempfli József és
Tõkés László püspök úrral együtt róttuk le tisztele-
tünket Szacsvay Imre elõtt 1999-ben. Ezen ünnep-
ségnek mindig aktív résztvevõje voltam. Hol be-
szédet mondtam, hol a zenekarral a Kossuth-nótát
húztuk a Kõrös partján. 

� Némi szófordulattal élve azt mondhatnám,
hogy a magyar parlamentarizmus legutóbbi törté-
netébe vasváriként beírta a nevét, míg saját rend-
szerváltó pártjából, az MDF-bõl pedig kiírta.

� Hogy beírtam nevem a magyar parlamenta-
rizmus történetébe, az túlzás. Mindenesetre, ami-
kor majd pár évtized múlva kellemes emlékekkel
gondolok vissza képviselõségemre, ez lesz az
egyik olyan momentum, amely jó emlékeket éb-
reszt bennem.

De visszakanyarodva a kérdés azon részére,
amely a volt MDF-tagságomra utal, elmondha-
tom, hogy a párt markáns változáson ment át az
elmúlt idõben, amelyet egy jó darabig fegyelme-
zett magyar demokrata fórumosként követtem.
Követtem akkor, amikor az MDF európai uniós
kampányában mellszélességgel részt vettem. En-
nek köszönhetõen rekordokat döntögetett itt Vas-
vár és környékén az MDF. A párt 17,6%-os ered-
ményt ért el a városban, és 78 település átlagá-
ban is 8%-os eredményt produkáltunk, tehát sen-
ki sem vetheti szememre, hogy én ebben szívvel-
lélekkel nem vettem részt. 

Azonban olyan képviselõként, aki most már
több cikluson keresztül az MDF-FIDESZ közös
színeiben indul, nem vállalhatom azt a politikát,
amelynek középpontjában az engem jelölõ má-
sik párt bírálata áll. Még akkor sem, ha a párt ve-
zetése mögött levõ kommunikációs szakemberek
azt is gondolják, hogy így különböztetjük meg
markánsan magunkat, számomra ez erkölcsileg
fölvállalhatatlan. Ugyanakkor az idõközi válasz-
tások azt mutatták, hogy nem is feltétlenül cél-
szerû ez a fajta politizálás. De sokkal súlyosabb
kérdés ennél, hogy én tartalmilag sem tudok azo-
nosulni egy olyan felfogással, amely az állam
szerepét visszaszorító nézeteket vall, bár magát
konzervatívnak nevezi, de amúgy egy neoliberá-
lis politika. Véleményem szerint Magyarorszá-
gon az államnak nagyobb, s nem kisebb szerepet
kell adni. Így a privatizációt befejezettnek kell
tekintetni, és nem egyfajta iskolaszagú, konzer-
vativizmus mellett kiállni. Ezt a fajta politikát
nem tudom támogatni, mert akkor, amikor busz-
megállóban sajtótájékoztatót tartok a Volán-tár-
saságok privatizációjával szemben, nem érvelhe-
tek amellett, hogy amúgy most nem idõszerû ez,
de majd késõbb az lesz. Mert nincsen késõbb.
Állami tulajdonban kell tartani a közszolgáltatá-
sokat. Ha kiálltam a kisposták mellett, faluról fa-
lura érvelve megmaradásuk mellett, akkor csu-

Szacsvay-díjat kapott Németh Zsolt
A díjazott, aki kivált az MDF-frakcióból
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A Hegyháti Jóléti Szolgálat Alapítvány si-
keresen pályázott a Humánerõforrás-fejleszté-
si Operatív Program Irányító Hatóságához
(HEFOP IH), a társadalmi befogadást támoga-
tó szolgáltatások infrastrukturális fejlesztésé-
re, Fogyatékkal Élõk Nappali Ellátó Intézmé-
nyének létrehozására Vasvár városban.

A támogató kedvezõ döntése értelmében az
új intézmény indítására 93,7 millió forintot
fordíthat az alapítvány.

Rózsás Miklós ügyvezetõ elmondta: �Az
alapítvány a Nyugat-Dunántúlon elsõként
2004 év januárjában indította be a fogyaték-
kal, segítséggel élõk számára szervezõdött Tá-
mogató Szolgálatát Vasváron és a kistérség te-
lepülésein. A szolgáltatások iránt mutatkozó
igény ösztönzött arra bennünket, hogy tovább
gondoljuk a fejlesztések lehetséges irányait,
és minél komplexebben tudjunk reagálni a
hozzánk fordulók szükségleteinek kielégítésé-
re. Terveink megvalósításához jó alkalmat te-
remtett a HEFOP pályázati kiírása, amelyre a
nyár folyamán partnereink segítségével sike-
rült pályázatot benyújtanunk. Az alapítvány
munkatársainak intenzív munkája (nyári sza-
badságot is csökkentve), Vasvár Város Képvi-
selõ-testületének gyors döntése, és Németh
István megyei fõépítész tervezõi közremûkö-
dése meghozta a várt eredményeket.�

Hol fog létrejönni az új intézmény és mi-
lyen szolgáltatásokat tervez az alapítvány?

�A tervezett intézmény Vasváron a Tretter-
kertben fog felépülni, a kertben lévõ �Ezre-
desház� és a mellette lévõ volt tiszttartói bör-
tön mûemlékvédelem alatt álló épületeinek
felújításával, valamint egy új épületszárny
hozzáépítésével. A beruházás eredményeként
nemcsak egy új intézmény fog létrejönni,
amely 6�8 fõ számára teremt biztos munkahe-
lyet, hanem Vasvár egy mûemléke is megújul,

megszépül, és hasznos funkciókat kap. Az in-
tézményben helyet kap az elõbbiekben emlí-
tett Támogató Szolgálat, és továbbra is bizto-
sítja a speciális gépjármûvel történõ szállító
szolgálatot és személyi segítést. A Nappali El-
látó lehetõséget biztosít a fogyatékkal élõk-
nek, hogy hasznosan, közösségben töltsék el
idejüket, az ebédlõben étkezést biztosítunk, és
ami nagyon fontos, hogy személyre szabott te-
rápiás foglalkozásokban vehetnek részt, mini-

mális térítési díjért. A terápiás foglalkozások
széles köre lesz biztosítva, gyógytorna, moz-
gásterápia, mûvészetterápia, egyéb készség és
képességfejlesztõ foglalkozások. Mivel az in-
tézmény nem klasszikusan csak fogyatékkal
élõk ellátására irányul, hanem a megváltozott
munkaképességûek számára is szervez szol-
gáltatásokat, ezért az épület kialakításánál
foglalkoztató helyiségeket, lényegében egy
komplett munkahely kialakításához szükséges
infrastruktúrát biztosítunk. Terveink szerint
minimum 10�15 fõ foglalkoztatására nyílhat
így lehetõség. Összefoglalva, terveink szerint
egy �esélyek háza� jönne létre, ahol az alap és
nappali ellátás a közösségi programok és spe-
ciális közösségi foglalkozások és a foglalkoz-
tatási lehetõségek együttesen összehangolva
jelennek meg.�

Hogyan fog megvalósulni a beruházás?
�A programot Vasvár várossal és a Moz-

gáskorlátozottak Vas Megyei Egyesületével
konzorciumi partnerségben valósítjuk meg.
Jelenleg a közbeszerzési eljárás elõkészítése
és a részletes mûszaki kiviteli tervek készítése
zajlik. Ha a támogatási szerzõdés még ebben
az évben megkötésre kerül, akkor szeretnénk
a munkákat a tavasszal megkezdeni. A beru-
házás befejezése reményeink szerint jövõ év
végére megtörténik.�

DB

Nappali ellátó létesül
Beruházás a Tretter-kertben

pán pártpolitikai fegyelemtõl vezérelve nem ér-
velhetek a postaszolgáltatások privatizációja
mellett. Én tartalmilag sem értek már egyet ezzel
a politizálással. Mindamellett az MDF eredeti
szellemiségétõl nem kívánok elszakadni, mert a
Nemzeti Fórum Egyesület alapító tagja vagyok,
amely kvázi frakcióként mûködik a Parlament-
ben. Nem célom az, hogy egy ellen-MDF-et csi-
náljunk. Én a barátaimnak is azt mondtam, ma-
radjanak e pártban, és hiszek abban, hogy ez a
politikai irányvonal nem végleges. Viszont olyan
politikát kell folytatnunk, amely biztosítja azt,
hogy 2006-ban jobboldali fordulat legyen Ma-
gyarországon. 

� Ezek után marad a tagsága az MDF-ben?
� Én megvárom azt, amíg megtörténik a kizá-

rásom az MDF alapszabálya értelmében, mely
szerint törlik a tagok közül azokat, akik a párt
valamely frakcióját elhagyják. Hogy ezt a törlést
a helyi szervezet megteszi-e, no azért azt kíván-
csian várom. 

� Mennyire sínyli meg a város ezt az állapo-
tot, hogy a parlamenti frakcióból most Ön kike-
rült? De azt is mondhatnám, hogy közel állt Ön
által a város ahhoz a tûzhöz, amelynek fényénél
azért lehetett melegedni, lásd eredményes pályá-
zatok, beruházások, stb.

� Kijelenthetem, hogy e sikerek azon önkor-
mányzati kollégáimnak köszönhetõk, akik sike-
res pályázatírók, kiváló szakemberek. E siker ne-
kik köszönhetõ. Ellenzéki képviselõként el-
mondhatom, hogy a város fejlõdése 2002-tõl
sem tört meg. Mivel az európai uniós csatlako-
zással jelentõs területeken szigorúbbá váltak a
pályázati feltételek, s kevesebb teret ad az elvte-
len diszkriminációra, ezért duplán sem érzem
azt, hogy légüres térbe kerültem volna. Körze-
temben a választópolgárok hatalmas számban
igazolták vissza ezt a döntést, és azonosulnak ve-
lem, így nem látok bizalomvesztést. Ezért eszem
ágában sincsen most háttérbe vonulni. 

� A hazai gyakorlat azt mutatja, hogy ilyen-
kor a Fidesz soraiban látjuk viszont az illetõ
jobboldali politikust. Ön is így tesz majd?

� Eszem ágában sincsen háttérbe vonulni, a
város és a megye politizálásában továbbra is
részt kívánok venni. Természetesen mindezt nem
úgy teszem, hogy az elsõ lehetséges alkalommal
átsétálok a Fidesz soraiba. Az elkövetkezõ más-
fél évben nincsen terveim között ezt megtenni.
Lehetséges, hogy hónapok múltán a most szerve-
zõdõ Nemzeti Fórum Egyesület frakcióvá ala-
kul. Ez egy jobbfajta parlamenti megjelenés mi-
att válna szükségessé, hiszen a független képvi-
selõk megjelenési lehetõsége jóval szûkebb,
mint a frakcióba szervezõdött képviselõké. Bí-
zom abban, hogy az általunk létrehozott szerve-
zõdés tud olyan partneri viszonyt teremteni itt a
jobboldalon, hogy egy hasonló konstrukcióban,
támogatást kapjak a következõ országgyûlési vá-
lasztásokon is. 

� Nem fél attól, nem félnek attól, hogy a rend-
szerváltó párt a Kisgazdák sorsára jut?

� Én szeretném, ha nem így történne.
� sok �
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November 13-a egy újabb jelentõs állomás
volt a vasvári kórus életében. A 12 éve mûkö-
dõ csoport � Dévay Géza karnagy nagyon cél-
tudatos irányításával � óriási fejlõdésen ment
keresztül � a kezdeti kis létszámú együttes
mára 28 fõs csapattá nõtte ki magát, a rendsze-
res próbák révén egyfajta munkamorál is ki-
alakult a tagokban, ez a folyamat kiváló szak-
mai vezetéssel az évek
folyamán egy magas
mûvészi színvonalat
eredményezett. A nagy
áttörés 2003-ban,
Antonio Vivaldi
Introduzione e Gloria cí-
mû nagyszabású
oratórikus mûvének �be-
vállalása� nyomán kö-
vetkezett be � a könnyû-
nek nem mondható ze-
nemû megtanulása és a
CD-felvétel nagy fel-
adat, de ugyanakkor
nagy kihívás is volt a kó-
rus számára. A feladat
teljesítése után már nem lehetett meghátrálni �
következett az újabb kihívás, a minõsítés. Mit
is jelent a minõsítés tulajdonképpen? A Ma-

gyar Kórusok és Zenekarok Szövetségénél
(KÓTA) kell kezdeményezni a megmérette-
tést, mely egy háromtagú zsûrit delegál.
Konkrét szabályok vannak a mûvek kiválasz-
tásának szempontjaira nézve, a minimum mû-
soridõ is szabályozva van. A minõsítendõ
énekkar egy hangverseny keretében ad számot
tudásáról, melyet a zsûri a helyszínen értékel.
A 100 pontig tartó skálán meghatározott pont-
határoknak megfelelõen az együttesek bronz,
ezüst, arany, fesztiválkórus, hangversenykó-
rus, cum laude és summa cum laude minõsí-
tést szerezhetnek.

A vasvári énekkarnak már volt némi ta-
pasztalata a minõsítéssel kapcsolatban, hiszen
a 90-es években már megmérettetett, az akko-
ri tudás az ezüst minõsítésre volt elég. Azt az
énekkar is sejtette, hogy a jelenlegi képessé-
gek mindenképpen ennél magasabb ered-
ményre jogosítanak fel, ennek megfelelõen a
minimális célkitûzés az arany diploma meg-

szerzése volt, titkon a fesztiválkórus minõsí-
tésben is reménykedett.

Az énekkar szakmai felkészülése jól sike-
rült, az önkormányzat tá-
mogatásának köszönhe-
tõen a tagok immár új,
esztétikus formaruhában
állhattak színpadra. No-
vember 13-án a Kardos
László Általános Iskola
aulájában nagyszámú
zenekedvelõ, szimpati-
záns szurkolt a vasvári
énekkarnak. A hangver-
senyen Mosonyi Mihály
Libera me címû mûve,
Wolfgang Amadeus Mo-
zart Ave verum corpus
címû szerzeménye, Bar-
tók Béla Négy szlovák
népdala és Antonio Vi-
valdi Introduzione e

Gloria címû mûve csendült fel, közremûköd-
tek a Kõszegi Vonósok (mûvészeti vezetõ:
Ágotha Zoltán), Farkas Anikó � zongora, va-
lamint az énekes szólisták, H. Eisenbeck Ágo-
ta, Osztrositsné Császár Erzsébet és Pados
Zsolt. Nagy volt a tét, ennek megfelelõen a fe-
szültség is benne volt a levegõben � mindenki
tudta, hogy az apróbb hibák is komoly veszte-
séget, értékes pontok elvesztését jelenthetik �
itt a CD-felvétellel ellentétben nincs javítási
lehetõség, a pillanatnyi produkció számít.
Szerencsére a feszültség pozitívan csapódott
le, Dévay Géza vezényletével a kórus életének

legjobb szereplését nyújtotta a minõsítõ hang-
versenyen. A koncert után a háromtagú zsûri
(Kertész Attila, a KÓTA elnökségének tagja,
Dárdai Árpád, a KÓTA elnökségének tagja, és
Csabi Csaba, a KÓTA tagja, a Veszprém Me-
gyei Szövetség elnöke) konzultált, a kórus pe-
dig izgatottan várta, vajon a hosszantartó ál-
dozatos munka meghozza-e gyümölcsét. Ör-
vendetes, hogy a lelkes közönség is türelme-
sen várakozott, mindenki kíváncsi volt az
eredményre. Közel 20 perces tanakodás után
a zsûri meghozta döntését, a jó hírt Kertész
Attila, a zsûri elnöke jelentette be � a Vasvár
Városi Kórusegyesület produkciója arany mi-
nõsítést érdemelt ki.

A mûsor utáni fogadáson a zsûri tagjai el-
mondták, az énekkar viszonylag rövid pálya-
futásához és a kisvárosi lehetõségekhez képest
igen jó benyomást keltett, és ha a megfelelõ
utánpótlást is biztosítani tudja, igen jó úton jár
a jövõt illetõen. Persze a hibákról, a javítani-
valókról is szó esett.

Kiderült, hogy az énekkar a maximális
100-ból 78 pontot szerzett, ez igen magas
pontszámnak számít � az arany diploma 62-tõl
80 pontig jár, ami azt jelenti, hogy a vasvári
csoport az arany minõsítés felsõ határát súrol-
ta, és csupán 3 ponttal maradt el a titkon áhí-
tott fesztiválkórus minõsítéstõl. Minõsítésre
három évente van lehetõség, a következõ
megmérettetésen már reális célkitûzés lehet a
fesztiválkórusi diploma.

Vasvár Város Kórusegyesületének gratulá-
lunk a szép eredményhez, köszönet mindenki-
nek, aki közvetlen vagy közvetett módon segí-
tette az énekkar munkáját.

Szabó Zoltán

Arany minõsítést ért el
a Vasvári Városi Kórus Egyesület
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A kismama klub novemberi fog-
lalkozásain számos, fontos kérdést
beszéltek meg a mamák, miközben
babáik szintén intenzív párbeszédet
folytattak, természetesen babanyel-
ven. Egészségügyi témákról volt el-
sõsorban szó, melyben a Védõnõi
Szolgálat szakemberei adtak fontos
tanácsokat a kismamáknak, akik sze-
retnék nemes �foglalkozásukat�, az
anyaságot a lehetõ legjobban végez-
ni. Szó esett az egészséges táplálko-
zás legfontosabb összetevõirõl, illet-
ve receptek és kóstolók is helyet kap-
tak a találkozó oldott óráiban. A klub tovább-
ra is nyitott, bárki csatlakozhat a Mûvelõdési
Ház 1. termében tartott találkozókhoz. A kö-
vetkezõ klubtalálkozások alkalmait december

1-jén, szerdán 10. 000 órakor és december 15-
én szerdán 10.00 órakor tervezzük. Szeretettel
várunk mindenkit.

� pam �

Kecskés Attila karnagy, a zsûri elnöke, mi-
elõtt kihirdette a kórus abszolválta fokozatot,
méltatta a vasvári minõsítõ hangverseny ba-
rátságos, családias légkörét. Mint mondta, jól-
esõen tapasztalta, hogy kórus és közönsége
összeforrt. Eljött a város vezetése is, ez is mu-
tatja, Vasvárnak fontos a kórus. Mai világunk-
ban igen fontos � hangsúlyozta bevezetõ ösz-
szegzésében Kecskés Attila �, hogy a televí-
zió elõl néha eljöjjünk, együtt legyünk, s az

együtt éneklést nagy szeretettel mûveljük. Az
pedig már-már felbecsülhetetlen értéknek szá-
mít, ha egy amatõr kórus a zenekarral és szó-
listákkal ily kiválóan tud együttmûködni, s
ilyen felemelõ, hangulatos koncertélménnyel
képes megajándékozni lelkes közönségét. A
zsûri elnöke egyben kérte a város vezetését és
a kórusmuzsikálás kedvelõit, hogy a további
szakmai elõmenetel érdekében is támogassák
a kultúrának ezt az igen fontos területét.

Majd kihirdette a minõsítést, amely arany
fokozattal ismerte el a kórust. Az arany minõ-
sítõ oklevelet a közönség vastapsától kísérve
Dévay Géza karnagy vette át Kecskés Attilá-
tól, a minõsítõ zsûri elnökétõl.

A kórus munkáját lapunknak külön interjú-
ban így összegezte Kecskés Attila karnagy, a
zsûri elnöke: �A zenekarral igen szépen tud

együttmûködni a kórus, ez óriási erénye. Ezen
kívül egy kórus életében mindig nagy elõrelé-
pés, ha ilyen hosszú, többtételes oratórikus
mûvet ilyen magas színvonalon tud bemutat-
ni. A Vivaldi nagyszerû választás volt, kiváló
szólistákkal, kitûnõ zenekarral, ez igen vere-
tes, komoly produkció.

Mivel a fesztiválokon, versenyeken sok
acapella mûvet kérnek a kórusoktól, olyano-
kat, amelyek nem hangszerkíséretesek, ezért
arra kérjük a kórust és a karnagy urat is, hogy
a közeljövõben ilyen zenemûvek bemutatását
is vállalják, s ezen darabokból többet is éne-
keljenek. Az egész mûsor felépítése � mivel
több zenetörténeti korszakot is érintett �, s
igen szépen megkomponált, felépített kórus-
estet adtak, kvalitásos, nagyon szép koncert-
nek lehettünk részesei.

Mennyire gyakori, hogy ilyen színvonalú
kórusok dolgoznak ma Magyarországon? �
kérdezhetnénk. Nos, büszkén mondhatjuk,
hogy városaink jelentõs kórusokkal rendel-
keznek, tehát akkor, amikor a zsûri arany mi-
nõsítést adott, akkor ezt igen szigorú szakmai
alapokra helyezve tette meg. Ám az már ke-
vésbé gyakori, hogy ilyen kis település ily
rangos kórussal rendelkezzen. Külön öröm
számunkra, hogy a város jelentõs kórustalál-
kozót is rendez évente. Jó érzés ilyen koncer-
ten lenni, mert érezhetõ, hogy egy ilyen fellé-
pés, egy kórustalálkozó megpezsdíti a város
életét, itt pedig érezhetõen egybeforrt kórus és
közönsége, nem beszélve arról a nagyszerû
kapcsolatteremtõ képességrõl, amely a kórus,
a fellépõ énekesek és a zenekar között kifo-
gástalanul mûködött.

Mi, akik a kórusmûvészetért igyekszünk
sokat tenni, tudjuk, hogy ehhez sok munka, ál-
dozatvállalás és együttmunkálkodás kell. En-
nek láttuk szép példáját Vasváron.

A zsûri elnöke így látta

In memoriam:
Bejczi László

Sajnos, a minõsítést követõ hét a siker el-
lenére nem az ünneplésrõl szólt. Mindenkit
megdöbbentett a hír � Bejczi László, a kórus-
egyesület elnöke már nem lehet közöttünk.
�Álmodtunk egy öregkort, csodásat, szépet,
de a kegyetlen betegség mindent összetépett.
Bíztunk az életben, hittünk a gyógyulásban,
de ha már abban nem, legalább a csodában.
Csoda volt, hogy éltél és minket szerettél,
nem haltál Te meg, csak álmodni mentél.
Egy reményünk, mi éltet és vezet,
hogy egyszer majd találkozunk veled.
Csak a fájó könnyek hullanak érted,
Örökké szeretünk és soha nem feledünk
Téged.�

Laci bácsi, nyugodj békében!

Kismama klub

� 2005. január 22.
Magyar kultúra napja
2005. február 5.
III. Vígsághozó Farsangi Mulatság

� 2005. február 12.
XI. Városi bál

� 2005. március 15.
Nemzeti ünnep

� 2005. április 29. � május 1.
IV. Nemzetközi és Regionális Színjátszó
Fesztivál (Helyszín: ált. iskola, mozi, mú-
zeum, városháza, idõsek háza, Csehimind-
szent, Gersekarát)

� 2005. május 1.
Szépkorúak IV. Kulturális Fesztiválja
(Helyszín: Zöldfa)

� 2005. június 11.
Juniális

� 2005. Június-július
Vasvári Színházi és Zenei Esték sorozat

� 2005. szeptember 1. � október 31.
Pannon Õsz megyei koordinálás

� 2005. október 6.
Aradi vértanúk napja

� 2005. október 7�8.
Vass Lajos Népdalverseny
Szövetséggel együtt

� 2005. november 5�6.
V. Béri Balogh Ádám Napok

� 2005. november 25�26.
VIII. Vasvári Nemzetközi Népdalos Talál-
kozó

� 2005. december 17.
�Bölcsõ, ma este jászol�

Mûvelõdési Ház
Tervezett városi

nagyrendezvények
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November 5-én, pénteken este tartotta öt-
éves jubileumi fellépését a vasvári Kenderke
néptánc együttes. Amikor öt évvel ezelõtt még
a délelõtti órákon próbálták elsajátítani a tánc-
lépéseket, aligha gondoltuk, mily messzire is
jutnak. Most pedig már határon innen és túl is-
merik õket, hála vezetõ-
jüknek, Sejberné Szabó
Mariannak, akivel délutá-
nonként �repetáztak�,
majd egyre fergetegesebb
tempóban fejlõdni kezd-
tek. Az akkori apróságok
ráéreztek a zene, a tánc,
az együttlét örömére. S a
kis csoportnak eddigi 150
fellépésén már nemcsak
Vasváron, hanem Erdély-
ben és Ausztriában is tap-
solnak. Erdélyben már
háromszor kápráztatták el
vendéglátóikat. Így nõttek
fel a szemünk láttára, és lettek apró szertelen,
visongó lurkókból jó táncosokká � s kis túl-
zással mondható � szárnyára vette a hírnév is
a Kenderkét. Idõközben még a szerkesztõ úr is
megtanulta az együttes nevét, s ma már becé-
zõ és kicsinyítõ képzõ nélkül írja le. Sõt. Má-
ra már illik csupa nagybetûvel leírni nevüket.
KENDERKE.

A sikerhez vezetõ úton jelentõs lépésnek
bizonyult, hogy három éve csatlakoztak a
szombathelyi Horváth János Alapfokú Nép-
tánciskolához, ez ma a Szivárvány Alapfokú
Mûvészetoktatási Intézmény.

A jubileumi koncerten vasi, rábaközi, dél-al-
földi táncokat jártak fergeteges tempóban. S
szólt közben a zene. Hol Ghymes-zenére táncol-
tak, hol meg a Kármentõ húzta a talpalávalót.

S a táncház jelleggel megkoreografált est
igazi kulturális csemegével is szolgált. Fotóki-
állítás mutatta be az együttes 5 évét, és Káldy
Lajos akvarelljeiben is gyönyörködhettünk
(az ismert vasi alkotó Erdélybe is elkísérte a
Kenderkét.) A jubileumra kapott pólón pedig
Lajos bácsi székely kapuja is látható.

A gyermekek pedig, hogy valóban ünnepi és
felejthetetlen legyen az est, a szülõktõl 3-emele-
tes tortát kaptak, gyermekpezsgõt a képviselõ-
testülettõl, s emblémával ellátott pólót.

S nem múlhatott el a jubileum meglepetés
nélkül. Így hát a szülõk is táncoltak a gyerme-

keiknek, majd felkérték a
gyerekeket egy polgári
táncra.

A szombathelyi Szi-
várvány Alapfokú Mûvé-
szetoktatási Intézmény
igazgatója, Csollányné
Horváth Krisztina és az
Ungaresca vasvári szüle-
tésû vezetõje, Horváth Já-
nos �Gedi� is megajándé-
kozta a Kenderkét.

Elmondható, valóban
ünnep volt Vasváron. A
Kenderke, a néptánc, a
néptánc-tanítás és a sike-
res népi táncolás ünnepe. Az ünnepségen a

vastaps mindazoknak
szólt, akik ennek teremtõ
részesei évek óta. Azok-
nak tapsolt a publikum,
akik nemcsak hittek a
néptánc jövõjében, de ké-
pesek voltak e hithez
tánctudást, a táncolás örö-
mét is adni, ezt átörökíte-
ni gyermekbe, szülõbe.
Mindezt tették azért, hogy
a következõ ötven�száz
évben is legyen a Hegy-
háton olyan nagyszülõ,
szülõ, aki az ezredfordu-
lón tanulta e lépéseket, s

nem felejtvén azokat, majdan felnõtt, sõt idõ-
södõ fejjel gyermekeinek, majd unokáinak ad-
ja át a lépések ritmusát, a táncolás örömét.
Azért, hogy a konzervkultúrát képesek le-
gyünk ellensúlyozni, hogy esténként ne csak a
televízió kékes fénye mellett melegedjenek a
családok. Hogy másfajta érzés is melengesse a

szívüket. Lehessenek részesei olyan élmény-
nek, amilyen a táncolás öröme, amelyben a le-
gény azt kérdi majd jövendõ párjától: Jöszte
táncolni? S erre a leány tüzes arccal így felel:
Hogyne mennék! � majd együtt ropják a tán-
cot. Táncházban, lakodalomban, népzenei es-
ten, miközben magyarul beszélnek egymással,
és magyarul dalolnak.

Ebbõl a katartikus élménybõl ezen az estén
mindenki kaphatott útravalóul. Szép volt
Kenderke, szép volt Mariann, szép volt Spiegel

Zoltán és Móricz
Iván, hisz a táncot
tõlük tanulják a
vasvári gyerekek!
És ne feledjük, jó
volt a Kármentõ
Népzenei Együttes,
s az általuk húzott
talpalávaló, az élõ
népzene. A fellé-
põk igazi fiesta

hangulatot varázsoltak a Kenderkének. A Füle-
müle, a Kalinkó Népdalstúdió, a volt Palotás
néptánccsoport megadta a módját, s szépek
voltak leánykáink, s határozott lépésû legény-
kéink is. Mert a néptánc olyan népzene, leány
és fiú nélkül, mint kenyér kovász nélkül.

� sok �

Jubiláló Kenderke

Köszönet
a támogatóknak!

Birkás István, Castrum Ferreum Kft.
Vasvár, SQS Kft., Szabó és Társa Tüzép
Kft., Tomaker Kft., Vasi Ezerág Profi
Bt., Vasvár és Vidéke Áfész, Vasvár
Örökség Népfõiskola, Napsugár Nyug-
díjas Klub, Mûvelõdési Ház Vasvár, Fa-
bók Tibor, Varga és Varga Építõipari
Kft., Zágorhidi és Társa Kft., Általános
Iskola konyhásai, Móricz Istvánné, Mé-
hes József, Németh Károly.
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Amióta kiderült, hogy 2010-ben Magyarország
Németországgal közösen pályázik az Európa kultu-
rális fõvárosa címre, azóta ezen polemizál a honi
média. Mintha valami turáni átok ülne rajtunk, oly
együgyû kishitûséggel csámcsogunk ezen a híren.

Igen hamar az is kiderült, nem is egy váro-
sunk szeretne e büszke cím birtokosa és ennek
jogán rendezõ-házigazda lenni. A �várományo-
sok� között van Gyõr, Szentendre, Debrecen,
Pécs, Kaposvár, Szeged, de még Miskolc is. Az
Edda fellegvárként is elhíresült várost egyik ha-
zai kereskedelmi rádiónk olyannyira �érdemes-
nek� találta az Európa kulturális fõvárosa címre,
hogy a település �népszerûsítésére� nem átallott
egy maga eszkábált cikizõ himnuszt is útjára bo-
csátani egyik reggeli adásában.

Csak a tárgyilagosság kedvéért említem,
hogy 2003-ban Graz, míg 2004-ben Lille volt
Európa kulturális fõvárosa egészen november
28-ig. S mit hozott a konyhára az idei kulturális
év a derék észak-franciaországi városnak? A
2130 programban több mint nyolcezer mûvész
vett részt, októberben a Boulez vezényelte lyoni
szimfonikusok Bartókot játszottak! A házigaz-
dák 17 ezer �nagykövetet� toboroztak az euroré-
gióból annak érdekében, hogy a vendégek fogad-
tatása valóban fõvárosi rangra emelkedjen. En-
nek az együttmûködõ, felkaroló nekibuzdulás-
nak meg is lett az eredménye. A franciák Lille és
környékének 162 települését voltak képesek in-
tegrálni az évet átívelõ kulturális programokba
(a 162-bõl 8 belgiumi település volt). Ezen idõ
alatt több mint 6 millió látogatót fogadtak, a
szállodák forgalma 33 százalékkal nõtt az elõzõ
évihez képest, a program szervezõihez több mint
70 cég csatlakozott, s a 73 millió eurós költség-
vetésnek 16 százalékát magáncégek adták össze.
Nem ártana megvizsgálni, ma miként is állunk a
kultúr-menedzselés honi gyakorlatával? Kvázi, a
támogatott kultúrából a magáncégek vajon kive-
szik-e részüket, a gazdasági helyzet ismeretében
tudnak-e költeni ilyen mértékben?

Nem mellékes, de ezalatt a közel egy év alatt
sikerült megtízszerezni Lille és az északi régió
(Nord Pas de Calais) turisztikai vonzerejét. No
persze az infrastruktúrát is rendesen fejlesztették
ehhez az attrakcióhoz. A meglévõ kulturális inf-
rastruktúra mellett minden jelentõs méretû (és
elhagyott) hajdani malmot, vásárcsarnokot, szö-
vödét, gyárépületet kicsinosítottak a legfrissebb
kultúr-loft trendnek megfelelõen, majd hadrend-
be állították ezeket, s bennük kiállítást, koncer-
tet, színházi elõadást, konferenciát, találkozót,
kulturális estet, és még ki tudja mi mindent nem
rendeztek. Ráadásul 25 százalékkal megnõtt a
forgalma a London és Lille között közlekedõ vil-
lámgyors villanyvasútnak, az Eurostarnak is.

Megállapíthatjuk, hogy kasszasikert hozott
Lille-nek a büszke kulturális cím és projekt,
amelyben nemcsak kiállításokat láthattak az ér-

deklõdõk, de nemzetközi projekteket is befogad-
tak, s nemzeti estjeiken középpontba került a
nemzeti hagyományok ápolása.

2010-re kiderül, melyik város nyeri el egy év-
re e büszke címet és a vele járó kulturális misszi-
ót. Jó lenne azt is tudni, hogy dicsõ honi kivite-
lezõink képesek-e addig kiépíteni a magyar autó-
pálya-hálózatot, ameddig kell. Vagy a Guiness-
rekordok könyvébe bekerült magyar rétes készí-
tési rekord mellé újabb honi rekordként bekerül
a leglassabban és legdrágábban épülõ legrövi-
debb magyar autópálya-rekord is. Ha ugyanis az
úthálózat kiépítése nem valósul meg a következõ
másfél kormányzati ciklusnyi idõ alatt, nem árta-
na, ha olyan reptér épülne legalább, amely mél-
tóképpen fogadhatná a hozzánk érkezõ kulturális
turistákat. Persze az is lehet, hogy Európa akko-
ri kulturális fõvárosa közelében � mely történe-
tesen magyar vidéki város lesz � erre a célra át-
keresztelik a még funkcionáló utolsó libalegelõt,
s turisztikai látványosságként kétfedelû, vászon-
borítású �Mari-nénik� (értsd, a kamcsatkai járat-
ról kiszuperált kétfedeles ruszki repülõgépek)
landolnak majd a libák riogatására. E fapados já-
ratokon � elképzelem �, 1 forintba kerül majd a
viteldíj, s a hozzánk érkezõknek reptéri illeték-
ként fejenként 1 liter fütyülõs barackpálinkát
kell majd venniük, a háttérben pedig Tony Curtis
lovagol, csikós szerkóban, betegség esetén elma-
rad e fellépés. Helyette elektromos golfkocsin
poroszkál majd szittyaföld repterén, fején hófe-
hér texasi kalappal, s ékes angolsággal, tört ma-
gyarsággal köszöntvén a vendégeket. Amúgy rá-
adásként � ez is benne foglaltatik a viteldíjban �
az utasokat és poggyászaikat személyesen szál-
lítván a kulturális fõvárosba. A reptér fõépületén
pedig (elhagyott, egykor kisajátított, majd a pri-
vatizáció során el nem kelt kukoricagórén) óriás
poszterek hirdetik: �Mi lejtmenetben is gyorsab-
bak vagyunk�. Hogy kihez és mihez képest, ez a
vendégek közül akkor már aligha érdekel bárkit
is, lévén, hogy az illetékként megvásárolt fütyü-
lõs barackpálinka elfogyasztása kötelezõ lesz
számukra. Az egykori FÁK országaiból érke-
zõknek uránkezelt vodka és ruszki pezsgõ dukál
vízum- és reptéri illetékként.

De kezeljük a témát kellõ komolysággal. Érde-
mes addigra megtanulnunk mindazt, ami ehhez az
egész évet átölelõ kulturális projekthez kelletik.
Ha már tapasztalatszerzési céllal 2003-ban elfelej-
tettünk kiruccanni a Mura folyó partján elterülõ
stájer fõvárosba, Grazba, 2004-ben meg túl mesz-
sze volt Lille, akkor jövõre tán illenék odafigyel-
ni, miként is zajlik mindez a derék íreknél. Mert
Európa kulturális fõvárosa 2005-ben az írországi
Cork lesz. 2010-ben meg tán Gyõrre, Szentendré-
re, Debrecenre, Szegedre, Pécsre vagy Miskolcra
figyel majd a világ. Mindegy hogy melyik város-
ra, csak figyeljen már valaki ránk!

� bodorkós �

Lille után Cork
Európa kulturális fõvárosai

Tisztelt Választópolgárok! Tájékoztatjuk
Önöket, hogy a 2004. december 5-én országos
népszavazás lesz. A választópolgárok szavaza-
taikat e napon a kijelölt szavazóhelyiségekben
adhatják le. Szavazni valamennyi szavazati
joggal rendelkezõ állampolgárnak a lakóhe-
lyén, az arra kijelölt szavazóhelyiségekben le-
het. Tájékoztatjuk Önöket, hogy a szavazóhe-
lyiségek reggel 6-tól este 7-ig tartanak nyitva.
Szavazataikat ezen idõ alatt adhatják le.

A szavazólapon két kérdés fog szerepelni:
1. Egyetért-e Ön azzal, hogy az egészség-

ügyi közszolgáltató intézmények, kórházak
maradjanak állami, önkormányzati tulajdon-
ban, ezért az Országgyûlés semmisítse meg az
ezzel ellentétes törvényt?

2. Akarja-e, hogy az Országgyûlés tör-
vényt alkosson arról, hogy kedvezményes ho-
nosítással � kérelmére � magyar állampolgár-
ságot kapjon az a magát magyar nemzetiségû-
nek valló, nem Magyarországon lakó, nem
magyar állampolgár, aki magyar nemzetiségét
a 2001. évi LXII. törvény 19. §-a szerinti
�Magyar igazolvánnyal� vagy a megalkotan-
dó törvényben meghatározott egyéb módon
igazolja?

Minden választópolgár kiküldött népsza-
vazási értesítõjén megtalálható az, hogy me-
lyik szavazókörben adhatja le szavazatát. Vas-
vár városban az alábbi szavazókörök mûköd-
nek a népszavazás napján:

1. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Béke u. 11. sz. alatti

Óvoda épülete
2. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Árpád tér 8. szám alat-

ti Bölcsõde épülete
3. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, József A.u.23. szám

alatti Általános Iskola épülete
4. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Kossuth L.u.2.szám

alatti Óvoda épülete
5. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Kossuth L.u.l.szám

alatti zeneiskola épülete
6. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Kismákfa u. 21. szám

alatti Mûvelõdési Ház épülete
7. számú szavazókör:
Székhelye: Vasvár, Nagymákfa u.32. szám

alatti Erdei Iskola és Turistaház épülete
Dr. Ódor Ildikó

Vasvár Város Jegyzõje

Tájékoztató
népszavazásról

Szavazókörök Vasváron
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Önkormányzati ülés
Polgármesteri közlemény, pénzügyi idõszakos mérleg,

közbeszerzési eljárás kiírása, pszichológiai szolgáltatás indul,
zárt ülésen pedig a fürdõ helyzetét tárgyalták

A testületi ülést Németh Zsolt polgármes-
ter távollétében Kovács Tilda alpolgármester
vezette. A város háromnegyed éves gazdálko-
dásáról szóló elõterjesztés megtárgyalásakor
elhangzott, hogy az idõarányos teljesítés �
mind bevételi, mind kiadási oldalon � jó üte-
mû, de összességében nem. Így minél elõbb
tüzetes elemzés szükséges annak érdekében,
hogy megtalálják a megoldást. Fixl László
képviselõ azt kérdezte, elegendõek-e a meg-
hozott intézkedések ahhoz, hogy a város az
évet nyugodtan zárja le. Varga Andrásné a
pénzügyi csoport vezetõje elmondta, hogy az
iparûzési adó-feltöltés 5-tõl 25 millió forintig
juttathat a városnak forrást, ám annak utalása
eltolódik, s ez bizonytalanságot szülhet.
SZJA-t 13-szor utalnak, az utolsó érkezõ ösz-
szeg már nem számít bele a város éves mérle-
gébe, bár az az összeg több, mint ami havonta
érkezik a város számlájára. Havonta mintegy
30�34�35 millió forint érkezik ily módon. Az
utolsó december 25-én. Ha minden pozitívan
alakul, akkor év végére nem lesz folyószámla
hitele a városnak.

S bízhatunk abban is, hogy az igényelt tá-
mogatások lehet, hogy megérkeznek decem-
berben. Az pedig márciusban derül csak ki,
hogy az Önhibájukon Kívül Forráshiányos te-
lepülések igényeibõl � ilyen Vasvár is, mit fo-
gadnak el. Az látható � mondta Kovács Tilda
alpolgármester �, hogy idén 21 millió forintot
lehetett így kicsikarni az államtól, ám most
üres az államkassza.

Fabók Tibor azt firtatta, miért van ekkora
elmaradásban a Városi Zeneiskola bevételi
teljesítése. Dr. Wessely István képviselõ ezt a
kérdést még azzal toldotta meg, hogy a város-
ban az a hír járja, nincsen már fája sem a ze-
neiskolának, amivel fûthetne.

Kovács Tilda válaszában elmondta, hogy a
zeneiskolai tandíjak félévi beszedése késik,
ezért nincsen idõarányos teljesítés, ám ennek
pótlását kérték az intézménytõl. Ez az összeg
egynegyed millió forint, s kizártnak tartja,
hogy ne lenne tüzelõjük. 

A testület a beszámolót a kiegészítésekkel
elfogadta, bízván abban, hogy költségvetési
gondjai a forráshiányos városnak megoldódnak. 

A Hegyháti Jóléti Szolgálat Alapítvány � mi-
ként Rózsás Miklós ügyvezetõ fogalmazott �
mindig igyekezett elõre tervezni, amely a szüksé-

ges szolgáltatások kiszélesítését, új szolgáltatá-
sok rendszerbe állítását jelenti. Ez az elõremene-
külés szolgálja a fejlõdést is. A kistérség 21 tele-
pülésén egyre nagyobb igény mutatkozik a kö-
zösségi pszichiátriai kezelés rendszerbe állításá-
ra, ezt most pályázati forrásból lehetne megolda-
ni, mely az önkormányzatnak nem kerül egy fil-
lérébe sem, ám ehhez kéri a testület támogatását. 

A szociális bizottság is tárgyalta ezt a ké-
rést, s miként Fabók Tibor, a bizottság elnöke
fogalmazott, az alapítvány munkája nem csak
példa értékû a térségben, de az itt élõk elisme-
réssel szólnak munkájukról, s a szolgálat
munkatársai közmegbecsülésnek örvendenek.
Ezért javasolja a támogatás megadását. 

Kovács Tilda alpolgármester elmondta,
hogy a szolgáltatás ideiglenesen az Árpád tér
8 szám alatt lesz elhelyezve, s kiemelte azt is,
hogy ez a szolgáltatás foglalkoztatási bõvülést
is jelent Vasvárnak, ami szintén nem lebecsü-
lendõ. A képviselõ-testület az alapítvány kéré-
sét egyöntetûen támogatta és megszavazta azt.

Ezt követõen megérkezett Németh Zsolt
polgármester, aki egy polgármesteri közle-
ményt olvasott fel, ezzel reagálva az utóbbi
idõben tapasztalható jelenségre, mely ront-
ja mind a képviselõ-testület, mind a város,
mind annak polgármestere hitelét. Ezen
közleményt lapunk 11. oldalán, teljes terje-
delmében közöljük.

A testület hosszasan tárgyalta a történelmi
városközpont rekonstrukciójához szükséges
közbeszerzési pályázat feltételrendszerét. Miu-
tán megvitatta a technikai kérdéseket, döntött
arról, hogy megindítja a a közbeszerzési eljá-
rást. A képviselõk elsõsorban azt javasolták �
így Tóth Balázs is � hogy jó lenne a bonyolítá-
si eljárást is mielõbb tárgyalni, mert az idõ sür-
get. S az is elgondolkodtatta a testület tagjait,
hogy esetleges régészeti leletek elõkerülése
mennyire akaszthatja meg a munka menetét. 

Gergye Rezsõ képviselõ elmondta, hogy a
munkakezdésnek semmi akadálya nincsen, akár
a farsangi rendezvények elõtt is lehetséges ez. 

A testület elfogadta az elõterjesztést, így a
közbeszerzési pályázat elindítható mind a re-
konstrukcióval kapcsolatban, mind a szolgál-
tatásokkal kapcsolatban, kiemelten kezelve a
referenciákat és az ütemezés pontosságát.

A testületi ülésen mint információ hangzott
el, hogy a Vasvár Rendezési Terve rövidesen el-
készül, amelyben a történelmi városközpont re-
habilitációja és a többi szükséges változtatások
is bevezetésre kerülnek. (Várhatóan az ünnepek
elõtt már az Interneten, a www.vasvar.hu olda-
lon teljes terjedelmében hozzáférhetõ lesz a vá-
rosszerkezeti térképpel együtt. 

A hátrányos helyzetû tanulók Arany János
Tehetséggondozó programjában pályázati úton
vesz részt a város. Ennek támogatottja olyan ta-
nuló, aki 7 testvérével él együtt, s kiváló elõme-
netele, munkához való hozzáállása példamutató.
Fixl László képviselõ rámutatott, hogy ez az el-
sõ olyan tanuló, akinek elõmenetelére jó ha oda-
figyel a város a késõbbiekben is, s talán késõbb
mint értelmiségit visszakaphatjuk. Az általános
iskola most 8. osztályos tanulója, Böcskei Ri-
chárd pályázatát a testület elfogadta, kinek kö-
zépiskolai tanulmányi támogatását a város jövõ
évtõl folyósítja. 

A közterületek rendben tartását Hajba
Gyula vállalkozó végzi. Miként Németh Zsolt
polgármester fogalmazott, példásan. Olyan jó
színvonalon, hogy ezt a nehéz munkát � neki
bármennyit is ígérnének � nem merné bevál-
lalni. Hajba Gyula viszont ezt a tevékenységet
évek óta a város lakosságának és a testületnek
is megelégedésére végzi. 

A szerzõdés módosítása a KSH által ki-
adott éves inflációs-ráta függvényében törté-
nik. A módosított óradíj az 1500 forintról
1600 forintra emelkedett, melyet a testület
megszavazott.

A városban a hó eltakarítását Tóth László
végzi szintén önkormányzattal kötött szerzõ-
dés alapján. A tarifa emelést az anyagárak és
az áfakulcs megváltozása tette szükségessé.
Ennek értelmében a testület elfogadta az új ta-
rifát. Tóth László kérte a testületet és az újság
szerkesztõségét is, hogy a lakosság felé tolmá-
csoljuk az alábbi kérését: Téli havazások ide-

Háromnegyed éves gazdálkodás

Polgármesteri közlemény

Rendezési terv

Történelmi városközpont,
közbeszerzési eljárás megindítása

Részvétel
tehetséggondozó programban

Hajba Gyula szerzõdésének
módosítása

Hó eltakarítása,
Tóth László szerzõdése

Közösségi pszichiátriai ellátás
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jén az út szélén és a bejáratoknál szabálytala-
nul parkoló autókat távolítsák el, mert e nélkül
szinte lehetetlen a hó gépi eltakarítása. A tes-
tület a tarifa emelését elfogadta. 

A város adatátvitele, rögzítése számítógépeken
történik. Ám nincsen olyan korszerû adatátviteli
rendszer, amely ezt a munkát �közös nevezõre�
hozná. Ez adott esetben beláthatatlan következmé-
nyekkel is járhat. Szerencsére ilyen még nem tör-
tént. Dr. Wessely István hozzászólásában elmond-

ta, hogy elodázhatatlan egy korszerû önkormány-
zati informatikai rendszer kiépítése, erre áldozni
kell, s amolyan pályázati és egyéb pótló források-
ból ez nem lehetséges, s nem is fenntartható álla-
pot. Ráadásul a közforgalomban lévõ hardverek
minõsége a tömegtermelés miatt rengeteget rom-
lott az elmúlt években. Ezt a beruházást nem lehet
megúszni, s javasolja, áldozzon rá a város.

Kérdés mennyit? A testület ismervén a vá-
ros anyagi helyzetét, végül úgy döntött, hogy
a koncepciót elfogadja, ám a konkrét összegre
és a megvalósításra a költségvetés tárgyalása-
kor tér vissza.

A testület zárt ülés keretében tárgyalta a
fürdõ helyzetét, számba véve azokat a lehetõ-
ségeket, amelyeket a város lépésként fogana-
tosíthat a mostani helyzet felszámolása érde-
kében. A cél, hogy akár pályázati úton is, de
megoldódjon a városban a fürdõ-anomália, s
megvalósulhasson egy olyan fedett fürdõ,
amely a térségben élõk úszás oktatását is biz-
tosítani képes.

� sok �

Informatikai koncepció

Zárt ülés

Tisztelt Vasvári Választópolgárok!
Az elmúlt hetekben, hónapokban egy �

városunkban bejelentett lakással nem ren-
delkezõ � német állampolgár szórólapo-
kat juttatott el valamennyiünk lakásába.

Az írások közös jellemzõje, hogy egy
bíróság által be nem jegyzett szervezet
nevében szokatlan stílusban támadja a
képviselõ-testület és a polgármester tevé-
kenységét. Mindezeket válasz nélkül
hagytam, mert � bár elképesztõ tájékozat-
lanságról és rosszindulatról tesznek tanú-
bizonyságot a röplapok � engem a város
vezetésével Vasvár választópolgárainak
közössége bízott meg és ebbe a körbe a
fentiek miatt az említett úr nem tartozik.

De két évvel a polgármester-választás
elõtt a munkának van itt az ideje és nem a
kampánynak. És különösen nem kívánok
versenyre kelni egy olyan �versenyzõvel�,
aki nem kvalifikálta magát a megmérette-
tésre. A hatályos magyar törvények szerint
a polgármester-jelöltnek magyar állampol-
gárságot kell szereznie � gondolom már
megkérte �, de az sem ártana, ha bejelent-
kezne vasvári lakosnak. Így nem csak el-
osztani akarná mások adóját, hanem helyi
lakosként maga is fizetne.

A politikai viták mellõzése azonban
nem jelenti azt, hogy el kívánom tûrni az
ellenem folytatott hecckampányt, a sze-
mélyemet lejárató valótlan állítások
közlését.

Leveleinek visszatérõ eleme a szá-
momra biztosított illetmény felemlítése
mindig más és más összeggel. Ebbõl is
látszik, hogy a cél nem a korrekt tájékoz-
tatás, hanem azok érzelmeinek felkorbá-
csolása, akik megfeszített munkával is
csupán a töredékét keresik egy városi pol-
gármester fizetésének. Jövedelmem nyil-
vános. A képviselõ-testületi jegyzõköny-
veken kívül (melyek a könyvtárban fellel-
hetõk) megtalálható a vagyonnyilatkoza-

tommal együtt az interneten is. Kritiku-
sommal ellentétben legalább rólam min-
denki tudhatja, hogy mibõl élek.

Tisztelt Vasvári Választópolgárok!
A városi polgármesteri tisztség termé-

szetesen fõállás, de nagyon nagy bajban
lenne a város, ha csupán heti 40 órát szán-
nék az ügyeire. Hogy szerencsés-e az or-
szág számára, hogy polgármesterek egy-
ben országgyûlési képviselõk is, arról po-
litológusok sokat vitatkoznak. De hogy a
város számára ez ne lenne elõnyõs...?
Több mint 80 önkormányzati vezetõ ül a
parlamentben. Ha a gyõri, szegedi, szol-
noki, székesfehérvári, debreceni, pécsi
polgármester ellátja e két feladatot, akkor
talán sikerül a 4700 lelket számláló Vas-
vár vezetõjének is.

A polgármesterek javadalmazásáról
az 1994. évi LXIV. törvény rendelkezik.
Ezek szerint a körzetközponti feladatot
ellátó település polgármesterének illet-
ményét a köztisztviselõi illetményalap
(jelenleg 33.000 Ft) és a 12,5�13,5 szor-
zószám szorzataként kell meghatározni.
Ezek alapján illetményemet a képviselõ-
testület a törvényi minimumszinten 12,5
x 33.000 Ft = Bruttó 412.500 Ft-ban ha-
tározta meg. Ez adó és járulék levonása
után 216.562 Ft nettó fizetést jelent. Eh-
hez kötelezõen járul költségtérítésként
az illetmény 20-30%-a. A testület ezt is
minimumszintet, 20%-ban, 82.500 Ft-
ban szabta meg. A történethez hozzátar-
tozik, hogy mind az illetmény, mind a
költségtérítés vonatkozásában az elõter-
jesztõ bizottság magasabb összeget java-
solt, melyet köszönettel, de visszautasí-
tottam. (Lásd: 2003. december 18-i jegy-
zõkönyv.)

Ezen összegeket az állami költségvetés
elismeri és forráshiányos pályázatok ese-
tén is maradéktalanul biztosítja. Ezáltal ez
a költség nem terheli a várost. Az a törvé-

nyi szabályozás, hogy a képviselõ-polgár-
mesternek csak fél illetmény jár, már az
elõzõ ciklusban megváltozott.

A fentiek alapján nem felel meg a va-
lóságnak, hogy többet keresnék, mint a
Békés, Borsod-Abaúj-Zemplén, Csong-
rád, Zala megyei, vagy bármely közgyû-
lési elnök. Az õ törvényben meghatáro-
zott minimális szorzójuk 14-szeres.

Még inkább minden alapot nélkülözõ
valótlanság, hogy a legjobban fizetett
lennék az országban (jövedelmem alap-
ján még Vasváron sem férnék be az elsõ
20-ba.)

Annak állítása pedig, hogy a saját fize-
tésem mellett érvelve a következõ monda-
tot mondtam volna: �Nem az új összegek
a magasak, hanem eddig voltak alacso-
nyak�, olyan szinten gátlástalanság, me-
lyet nem kívánok következmények nélkül
hagyni. (Az idézett mondat 2 hónap múl-
va, a képviselõ-testületi tagok tiszteletdíj-
ára vonatkozóan hangzott el.)

1990-tõl kezdve illetményemet jóvá-
hagyó valamennyi ülésen elhagytam a ter-
met. Magam mögött 4 ajtót bezárva vár-
tam meg a döntést. Jelenlétemmel sem kí-
vántam befolyásolni a testületet. Leg-
utóbb csupán azért tettem kivételt, hogy
mérlegelésnek helyet sem adva, a törvé-
nyi minimumszinten kérjem illetményem
megállapítását.

Mindezeket követõen arra az elhatáro-
zásra jutottam, hogy amennyiben szemé-
lyiségi jogaimat, emberi méltóságomat
sértõ, jó híremet romboló valótlanságok
terjesztése folytatódik, akkor rágalmazá-
sért büntetõeljárást kezdeményezek. Pol-
gári peres eljárásban pedig kártérítési pert
indítok, melyben megítélt összeget jóté-
konysági célra ajánlom fel.

Vasvár, 2004. november 24.
Német Zsolt
polgármester

POLGÁRMESTERI KÖZLEMÉNY
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Közlemény
� elmaradt a találkozó �
Lapunk � miként azt jelezte � általunk meg-

jelölt idõpontban kész találkozni a Kanizsai Bé-
la által vezetett Vasvárért Baráti Társaság, Vas-
vári Környezetvédõk csoportosulással, ezen
�egyesület� tagjaival, mely találkozón a szer-
kesztõbizottság és a város vezetése vesz részt, s
nyílt fórumon vitatja meg azokat a kérdéseket,
amelyek a város lakosságát is érdeklik. 

A megadott idõpontban, november 11-én,
a tervezett találkozó elmaradt. Ennek oka,
hogy telefonos megkeresésünkre az �egye-
sület� vezetõje, Kanizsai Béla úgy nyilatko-
zott, hogy a tagság egyik fele még nem vál-
lalja ezt a nyilvános fellépést, de ennek is el-
érkezik az ideje. Másfelõl az idõpont sem al-
kalmas számukra � mivel a tagság jelentõs
része ebben az idõben még dolgozik, közü-
lük többen Budapesten. Így a találkozó � bár
a Vasvári Újság fõszerkesztõje és szerkesz-
tõbizottsága diplomáciailag igyekezett tetõ
alá hozni ezt a találkozót, november 11-én
csütörtökön 16 órakor � nem jött létre.

Bodorkós András

Ádvent idején készülõdvén a nagy talál-
kozásra, szívünk nyitott a szép és jó iránt.
Ha e nyitott lélek ajtaját szélesre tárjuk, ak-
kor van esélyünk arra, hogy ne csak kacat-
tár legyen lelkünk pitvara. Hamarjában
ezek a gondolatok jutottak eszembe, mikor
Petrás Mária csángó iparmûvész kerámiáit
megláttam Vasváron, a Folyosó Galérián. 

Mûvei egyszerre archaikusak, helyen-
ként lenyomatai a bizánci mûvészetben
annyira elterjedt korpuszoknak, s lelki ro-
konai a falusi keramikusok szürke-feketére
égetett edényeinek. A bibliai témájú relie-
fek zománcozott, rekeszzománchoz � kicsit
keletrómai birodalombéli � hatású hátterük-
kel meg egészen újszerû szakmai stílusje-
gyet mutatnak.

Mindez leírva persze csak halvány szóvi-
rág ahhoz a világhoz képest, amely Petrás
Mária, Csángó Mária mûveibõl árad, s amely
mûvészetét jellemzi. Mert Mária � már nevé-
ben is annak az ezeréves csángó hitvilágnak
a lenyomata � amit a Mária-kultusz oly erõ-
sen jellemez. Ennek (is) köszönhetõ, hogy a
Kárpátok keleti karéjában, ott Moldvában,
kitéve a legvadabb történelmi viharoknak is,
de képes volt megmaradni ez a maroknyi
magyarság, megõrizvén középkori nyelvjá-
rásukat, kultúrájukat, imádságaikat. Miköz-
ben a népdalos találkozó nyitó ünnepségére
várakozom, s bolyongok a folyosón e csodá-
latos remekek között, elszorul a szívem, és
arra gondolok. Tudja-e ez a világ, mit jelent
csángónak lenni? Tudja-e ebben a kicsiny
magyar hazában a ma élõ ember, s a nagyvi-
lág, hol is van csángóföld? Tudja-e ez az Eu-
rópai Uniótól megkergült fogyasztói társada-
lom, miközben dervistáncot jár a karácsonyi
bevásárlások lázában, hogy Petrás Mária
több mint iparmûvész. Petrás Mária misszio-
nárius, hírmondó, diplomata, népének köve-
te. Aki mindig mosolygós, széles csontozatú
arcával, csángó lelkével és eszével, alkotása-
inak sugárzásával õrzi azokat a középkori
nyelvezetû csángó imádságokat, amelyek

mind ott vannak most a falakon... S azon is
tûnõdöm, ha most hirtelen elénk toppanná-
nak csángó viseletben ezek a göcsörtös kezû
csángó asszonyok és szikár termetû csángó
férfiak, mit is mondanánk nekik, mit is kér-
deznénk tõlük? Itt Vasváron, ahol Szent Ist-
ván államszervezõ tevékenységének köszön-
hetõen ezer esztendeje élnek magyar véreik.

S van-e fogalma a mos-
tani világrendnek, trend-
nek arról, mekkora
kincs is az a világ, ame-
lyet Petrás Mária csángó
bubái, asszonyai, korpu-
szai, az Egyiptomból
menekülõ család itt
megjelenít. gyanítom
nincsen. Ami már nem a
�csipsz�, �kecsap�, euró
fogalmába tartozik, arra
kezd érzéketlenné válni

ez a világ.
Hogy egé-
szen ne tor-
zulhassunk
bele ebbe a
napi fo-
g y a s z t ó i
õrületbe, ah-
hoz ad ka-
paszkodót
Petrás Má-
ria kerámiá-
ival. 

Amit pe-
dig a közép-

kori nyelvezetû csángó imádságok nekünk
jelentenek, azt alighanem már fel sem fog-
ná a tõlünk nyugatra csak angolul, meg szá-
mítástechnikai hardvernyelven, algoritmu-
sokban gondolkodó világ. S ez itt a baj. S
még ennél is nagyobb baj az, hogy honi ma-
gyarjaink többségének is magyarázni
kell(ene) mindezt. 

Kedves olvasó! Ha Önök alá akarnak
merülni kicsit az idõben, akkor térjenek be
a Mûvelõdési Ház Folyosó Galériájára,
hogy az elveszett idõt és történelmet kicsit
megtalálják Petrás Mária kerámiáiban.

Moldvai csángó lelke olyan, mint az itt
felejtett tenyérnyi középkor. Errõl a közép-
korias gondolkodásról egy interjúban Pet-
rás Mária így vallott: �Miben nyilvánul
meg ez a középkorias gondolkodás? Egy
példával mutatnám be: Mi csángók reggel
felkelünk, imádkozunk, s kimegyünk,
megnézzük az eget, hogy tudjuk, ma mi-
lyen napunk lesz. Aztán adunk enni az ál-
latoknak, csak utána magunknak. Én a mai
napig is így csinálom. Az ottani ember
sokkal jobban ismeri saját magát, a termé-
szetet, tudja, honnan jött...

Petrás Mária gyökerei, a csángó lelkiség,
hogy honnan is jöttünk, a Mária-kultusz
mind benne rejtezik e munkákban. Az ipar-
mûvésszé lett Petrás Mária alkotásait a
nagyközönségnek Tolcsvay Béla ajánlotta
november 26-án este. 

Képgaléria és megnyitó szövege a
www.vasvar.hu honlapon olvasható.

Petrás Mária kerámiái

Többcélú
Kistérségi Társulás
November 26-án este Vasváron 21 te-

lepülés részvételével � Egervölgy távol-
maradása mellett � Többcélú Kistérségi
Társulás alakult. Az ülés teljes szövege
és a képgaléria a www.vasvar.hu
weboldalon található.
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November 6-án a gyõrvári csata évfor-
dulóján emlékezett Vasvár közönsége a Rá-
kóczi-szabadságharc legendás alakjára a
Zeneiskola bejáratánál. Háromszáz éve az
akkor itt mûködõ ispotályban látták el a sú-
lyos fejsebtõl vérzõ késõbbi brigadérost, és
ápolták felépüléséig. A kor hangulatát fel-
idézõ Gencsapáti Hagyományõrzõ néptánc
együttes mûsorát követõen Tausz István
méltatta a példát adó hazafi életútját.

Beszédét egy Deák Ferenc idézettel kezd-
te, mely szerint a jövõ áldozatokat kíván, de
két dolgot áldozatul dobni semmiképpen nem
lehet: a haza függetlenségét és a becsületet.

�Béri Balogh Ádámról tudjuk jól � folytat-
ta a környékbeli jeles személyiségek életével
foglalkozó amatõr kutató � hogy a kurucvilág
többi hõséhez hasonlóan sem meghajlítani,
sem megpuhítani nem lehetett, s mert össze-
zúzni nem bírták, a legdrágábbat, életét áldoz-
ta hazájáért. A Gyõrvári csatában is megmu-
tatkozó vakmerõsége bátorságából, és okos
elõrelátásából merítkezett. Ám ha közelebbrõl
megnézzük életpályáját, megláthatjuk az érzõ
és vívódó hús vér embert is.

Rá is igaz a régi közmondás, mely szerint aki
másokat legyõz erõs, aki önmagát legyõzi, hõs!

Õt is kétségek gyötörték kezdetben, és kis-
sé bizonytalanul lépett arra az útra, mely aztán
a haza szabadságának védelmén átívelt egé-
szen a vérpadig...

...Mennyire ismerõsnek tûnnek nekünk is
azok a gondok, erkölcsi dilemmák, melyekkel
háromszáz éve meg kellett küzdenie az akko-
ri negyvenéves hatgyermekes családapának.

Már korábban is katonáskodott, a török ki-
verését hozó honvédõ háborúban, a csobánci
vár gyalogsági tisztjeként. Már ekkor kitûnt jár-
tasságával, tehetségével és iskolázottságával.
Õsei is mind nagyhírû vitéz katonák voltak.

Amikor megházasodott, megélhetés után is
kellett néznie, jóllehet felesége Festetics-lány,
jómódú és nagy nevû család sarja. Julianna
hûséges és dolgos asszony volt, urának méltó
társa jóban és nélkülözésben egyaránt. 

A családfõ tehát Sopron és Vas vármegyék
fõszolgabírája, gazdálkodó birtokos lett.

Birtokcsere miatt költöztek Rábakovácsi-
ból a Tolna megyei Faddra. A rendezetlen vi-
szonyok és merõben más irányultsága miatt
többször is olyan anyagi gondjai támadtak,
melyekkel nehezen tudott megküzdeni.

1703 júniusában a Tiszántúlon megszólal a
tárogató, s Rákóczi zászlaja alá hívja a hazáért
és a szabadságért tenni akaró hazafiakat.

A nép örömmel és áldozatkészen fogadta
fejedelmét, aki rövid idõ alatt több tízezres
hadsereget, valamint a fennhatósága alá vont
területeken közigazgatást szervezett.

Ám a szabadságharc tüze csak lassan sza-
ladt végig az Alföldön, s hét hónap kellett ah-

hoz, hogy a Dunántúlra is átcsapjon. Az itteni
kuruc összeesküvés egyik vezéralakja keme-
nesaljai fõszolgabíróként Béri Balogh Ádám
lett, bajtársai pedig egymással atyafiságban
álló megyei tisztségviselõk, uradalmi prefek-
tusok. Küldöttségük 1704. január 6-án hívta be
a Dunántúl földjére Bercsényi seregét, s lett
azonmód Balogh Ádámból is ezereskapitány.

Átlépte hát a maga Rubikonját, innen visz-
szaút a békés közhivatalnoki, polgári életbe
már nem vezetett.

Tette ezt annak ellenére, hogy jól ismerte
népét és a vidéket, ahol a harcot meg kellett
vívniuk. A dunántúli paraszt nem is igen ha-
sonlított a tiszántúlihoz. Itt a jobbágyot pol-
gárnak nevezték, aki ült a telkén, s igaz hogy
sanyargatta földesúr és császári katonaság
egyaránt, de eszébe sem jutott, hogy fegyver-
rel változtasson ezen.

Két hónap alatt vakmerõ portyázásaival
szép katonai sikereket ér el, még Ausztriába is
átcsap. Hadjáratuk azonban összeomlik, és két
hét alatt szinte újra elvész a Dunántúl. A vár-
megyék nemessége kivárt, nem tudta, merre
igazodjon.

A köznép inkább az erdõk sûrûjébe mene-
kült, de se kurucot, se labancot látni nem kí-
vánt. Leginkább az hangolta le Balogh Ádá-
mot, hogy katonái tömegével megszökdöstek.
Nagy befolyású, erõs akaratú labanc apósa
felhasználván elkedvetlenedését, vissza akarja
téríteni võjét a császár hûségére. Balogh
Ádám ezt látszólag meg is teszi családja érde-
kében, ám az átállást mégiscsak elszabotálja.

Ennek ellenére � jóllehet ugyanekkor
nagyhírû ezereskapitányok sora tette le a kar-
dot, vagy állt újra a császáriak közé � tiszttár-
sai körében és Rákóczi részérõl is sokáig bi-
zalmatlanság övezte.

Rettenthetetlenségérõl szóló hírnevét
gyõrvári vitézsége alapozta meg. Csak ezt kö-
vetõen � súlyos sebesülése nyomán � kéri
megjutalmazását a fejedelemtõl parancsnoka.

Családja ekkor már menekültként élt
Szécsényben egy nyomorult zsellérházban, hi-
szen dunántúli birtokaik rámentek a háborús-
kodásra. Felesége � hogy eltarthassák saját
nyolc, valamint özvegy nénjének ugyancsak
nyolc gyermekét � alkalmi munkákat vállalt:
varrást, mosást, téli gyümölcs eltételét. A ha-
za szabadságáért való hõsi küzdelembõl min-
denki kivette a részét, ha mással nem, áldozat-
vállalással, lemondással.

Két év múlva nyerte el brigadérosi címét a
fejedelemtõl, s ezidõtájt mutatkoztak meg igazi
vezetõi erényei, melyek hadi sikereinek eszkö-
zei. Ezek: a kemény fegyelem önmagával és
bajtársaival szemben, a fáradhatatlanság, a rop-
pant lendület, a harc felvállalásának bátorsága.
Megvetette azokat, akik másként tettek.

Nehéz, szókimondó és lobbanékony termé-
szetével nem lehetett túl népszerû katonái

elõtt, ám elérte azt, hogy nevéhez nagyszerû
gyõzelmek, sikeres portyázások emléke fûzõ-
dik.

A szabadságharc elhúzódásával azonban
egyre kilátástalanabbá vált a helyzet.

A dunántúli lakosság kimerült, 1710-ben
már nem szívesen fogadta a visszatérõ kuru-
cokat, a hangulat a falvakban kezd ellenséges
érzületûvé válni. Október 29-én a szekszárdi
határban egy kisebb csetepatéban a megáradt
Czinka-patakban összerogyott nótában is
megénekelt híres Murza lova, s maga alá te-
mette Balogh Ádámot. Hûségének és elszánt
bátorságának jele, hogy az õt foglyul ejtõ ez-
redesnek kijelentette: Rákócziért élni és meg-
halni kész.

A fejedelem mindent megtett, hogy fogoly-
cserével megmentse legjobb brigadérosát,
azonban a vérszomjas Haditanács elrettentõ
példát akart. Átpártoltatására is tettek még egy
kísérletet. Tábornoki rangot és 30 ezer holdas
birtokot ígértek neki, Balogh Ádám azonban
nem alkudott. Megtartotta ígéretét, mely sze-
rint: Fölséged és édes nemzetem hívsége mel-
lett... utolsó csepp vérem föláldozásáig mara-
dok... alázatosan szolgálni kész...

A budai vár halálozási anyakönyvében az
1711-es esztendõ bejegyzései közt olvashat-
juk: ...Február 6-án reggel hûtlenségéért fejé-
vel fizetett, vagyis lefejeztetett Balogh Ádám a
lázadók vezére és ezredes.

A Budavári Szentháromság téren járva egy
pillanatra gondoljunk mindig egy ízig-vérig
bátor magyar katonára, aki megállt ott, ahova
állították, ha kellett koplalt és fázott a zászló
becsületéért. Nem kell nekünk máshol keresni
a spártai hõsöket, ha vannak sajátjaink!

Amit a teljesen magára hagyott Béri Ba-
logh Ádám itt a Dunántúlon tett alig 2 ezer
emberével tizenötszörös túlerõvel szemben,
az példája a magyar katonai virtusnak.

Feláldozott családot, otthont, gazdagságot
és rangot, mert határtalanul szerette a szabad
magyar hazát.� � fejezte be emlékezõ gondo-
latait Tausz István, s végül egy Eötvös József-
tõl származó, de a kuruc hõsre is utaló idézet-
tel zárta beszédét:

�Márvány szobor helyébe
Ha fennmarad nevem
Eszméim gyõzedelme
Legyen emlékjelem !...�
Az emléktáblát ezt követõen intézmények,

civil szervezetek és önkormányzatok jelenlé-
võ képviselõi koszorúzták meg, köztük a be-
regszászi színház gyermekstúdiójának tagjai.

Õk még egy rövid, rögtönzött, ám annál
felemelõbb mûsorral is tisztelegtek az egy és
oszthatatlan magyar haza szabadsághõseinek
emléke elõtt.

A IV. Béri Balogh Nap a Mûvelõdési Ház-
ban kuruc ételek és italok kóstolójával zárult.

Emlékezés Béri Balogh Ádámra
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November közepén közel egyhetes ven-
dégszereplésre érkeztek Vasvárra a beregszá-
szi gyermekstúdiósok. Szeretõ vasvári csalá-
dok fogadták be õket a magyarországi itt tar-
tózkodás idejére. A tehetséges diákok bemu-
tatkoztak Vasvár mellett több kistérségi és me-
gyei településen nagy sikert aratva. A Tündér-
kert aranyalmája címû mesedarab mellett el-
hozták Moliere Képzelt betegét valamint egy
dramatikus irodalmi összeállítással is bemu-
tatkoztak.

A vasvári vastapssal végzõdõ elõadás után
ültem le a stúdió elhivatott vezetõjével,
Vidnyánszky Józsefné Éva nénivel.

� Nagyon tehetséges, profi, ihletett csapa-
tot láttunk játszani, komédiázni. Hogy jutottak
a gyermekek színházközelbe, játszóközegbe?

� Köszönöm a dicséretet. Mennyire profik
a gyerekek? Sok szemszögbõl lehet ezt meg-
ítélni. Nem biztos, hogy mindenki így érzi. De
én is úgy gondolom, fejlõdünk. 10 éves a
gyermekstúdiónk. A mûvészetközelség álta-
lam pozitívnak ítélt hatóereje volt az indítóok,
ami miatt létrehoztam az irodalmi színpadot,
hogy ezáltal a színjátszáshoz közel kerüljenek
a gyerekek. Beregszászon színház sem volt,
mikor ennek ötlete megfogalmazódott ben-
nem. Én egyébként magyar nyelv és irodalom
tanárként dolgoztam egy középiskolában Kár-
pátalján. Abban az évben jött létre egyébként
a nagyszínház is, mikor a mi csapatunk, csak
néhány hónappal késõbb. 

� Mi az a titok, amivel így meg tudta sze-
rettetni a gyermekekkel a színházat és irodal-
mat?

� A játék az, amivel a gyereket oda lehet
csalogatni a mûvészet közelébe. Az énekkel, a
tánccal, színdarabok elkészítésével és elját-
szásával. Komplex munkával. Annyi kincs
van a gyermekekben, mindenre fogékonyak.
Ha hozzáérünk, akkor kipattan a szikra belõ-
lük. Van, akinek jobban megy a színjátszás,
van, aki verset tud szépen mondani, van, aki
táncolni tud. Így a foglalkozásokon az iroda-
lom is ott van a maga sugárzásával, ott vannak
a népi hagyományok, a népmûvészet és hát a
színjátszás, ahol elsõ számú követelmény ná-
lam, hogy szépen, tisztán magyarul beszélje-
nek a gyerekek.

� Hogy került a mesejáték mellé egy
Moliere-darab a repertoárban? Bátor válasz-
tásnak gondolom. Mindent el lehet játszatni a
gyerekkel, ha érti, ha érzi azt?

� Én ezt hiszem és vallom. Annyi idõ áll
mögöttem, hogy én ezt bátran állítom, hogy a
gyerekkel csodát lehet csinálni. A gyerek, el

sem hinné az ember, mire képes. Például a
Moliere-darab választása kapcsán magam is
meghökkentem, amikor a középiskolás kor-
osztály megkeresett az ötlettel. Megijedtem,
mert a János vitézt és az Apostolt színre vittük
már. Foglalkoztunk Toldival is részben, de hát
azért Moliere az Molier. Betyár módon bedob-
ták a csalétket úgy, hogy hoztak 3-4 Moliere
színmûvet, és megbeszélték maguk között,
hogy melyik figura kihez passzolna. �Tessék
belehallgatni, tessék belehallgatni. Én ez aka-
rok lenni.� Csodálatosan ment a szövegtudá-
suk is... Aztán következett a játék, mert azt
szerettem volna, hogy õk mutassák meg elõ-
ször, hogy képzelik el a figurát. Összmunkát
akartam. Kemény munka, nagyon kemény
munka árán állt össze az elõadás.

� Az elõadások során milyen kapcsolatot
sikerült teremteni a közönséggel? 

� Voltunk nagyobb színpadon, kisebb he-
lyeken, termekben... Alkalmazkodni tudunk
minden helyzethez. A közönséggel való kap-
csolat? A gyerekek teremtik meg. Gyönyörû
élményben volt részem. Most ért véget a Mû-
velõdési Házban a Tündérkert aranyalmája
elõadás. A bolondot nem akarták elengedni a
gyerekek. �Meg akarunk fogni� � mondták.
Király is, a bolond is lement a közönség közé
a végén. Ez is bizonyította, hogy meg van a
kapcsolat. Persze ezt az elõadás elején meg
kell teremteni már. A gyerekek fogékonyak,
de nagyon nehéz gyerekközönség elõtt játsza-
ni. Ha a kisgyermekek csendben ülnek az elõ-
adás elsõ 3-4 percében, akkor jó úton hala-
dunk. És ez a csoda megtörtént most is sorra a
falvakban. Egyik a másik után. Ma délelõtt
Csehimindszenten telve volt a kultúrház.
Együtt játszott a közönség a gyerekekkel.
Együtt éltek a darabbal az elejétõl a végéig.
Aztán ott sem akarták elengedni a kis színját-
szóimat a színpadról. Ezért megéri. És tudom,
hogy rajtam kívül az én kis csapatom is
ugyanezt gondolja.

� pam �

Beregszászi színjátékos
bravúr

Ismét vendégeink voltak az Illyés Gyula
Magyar Színház kis stúdiósai

A Mûvelôdési
Ház hírei

Kiállítások

� Benkõ Sándor fotóriporter Fekete-Körös
völgye címû fotókiállítása a Zöldfában de-
cemberben is megtekinthetõ.
� Zsidó kulturális emlékek Vasváron címû
fotókiállítás a Castrum Galérián tekinthetõ
meg december végéig.
� Petrás Mária csángó iparmûvész kerámiái
december közepéig tekinthetõk meg a Folyosó
Galérián.

Filmklub

Bartók Béla u. 4., Mûvelõdési Ház (nagyte-
rem). Bejárat az oldalajtón át. A filmeket kive-
títõn mutatjuk be a nagyközönségnek � filmek
mozi minõségben. Filmvetítések kezdési ideje
18 óra!
� December 1-jén Amadeus

Cirkuszi elõadás

December 7-én Vasváron lép fel a Varieté
Cirkusz

Rendezvények

� December 2. Szakiskolai Szalagavató Bál
� December 10. Magyar Máltai Szeretet Szol-
gálat karácsonyi ünnepsége
� December 15. 19 óra Karácsonyi hangver-
seny a templomban � Zenebarátok Szombat-
helyi Kórusa. Vezényel Horváth Imre karnagy
� December 16. Gyermekszínház 
� December 18. �Bölcsõ ma este játszol� �
karácsonyi pályázat
� December 31. Szilveszteri bál Tibóval � ka-
punyitás 18.30-kor
� Február 12. Városi bál

Gyermekszínház tervezett elõadásai

� December 16. A hallhatatlanságra vágyó ki-
rályfi � Forrás Lajos Mûhely, Gyõr
� Február 3. Csalóka Péter � Soltis Lajos
Színház, Celldömölk
� Március 17. Bába lelte babona � Mesebolt
Bábszínház, Szombathely
Az elõadások 15 órakor kezdõdnek, a belépõ-
jegyek a helyszínen válthatók, ára 500 forint.

Köszönet
A Vasvár Városi Kórusegyesület

köszöni a 2003-as SZJA 1%-nak fel-
ajánlásait. A bevételt az énekkar mi-
nõsítõ hangversenyének költségeire
fordítottuk.

Vasvári Újság
az interneten:

www.vasvar.hu
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Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László Városi Könyvtár

új szerzeményeibõl

SZAKIRODALOM
� Angol királyok és királynõk
� Gillen: A meggyõzés mesterfogásai
� Kast-Zahn: Minden gyerek megtanul

aludni!
� Klimke: Gyógyító állatok
� Klemm: Csak eszköz vagyok...
� Palotás: Kelet-Európa története a 20.

század elsõ felében
� Walter: Karácsonyi barkácskönyv

SZÉPIRODALOM
� Damjanovné: Így éltünk Szabadkán
� Gyura: Szemem fénye: Nail
� Karinthy: Ördöggörcs
� Kertész: A tisztesség ára
� King: Reuben könyve
� Polcz: Karácsonyi utazás
� Szulák Andrea titkos levelezése

VIDEOKAZETTA
� Hat hattyú
� Jojo
� Kapitány és katona
� Karcsi a tetõn
� Meglesni és megszeretni
� Mennyé'má
� A nagyon nagy Õ

DVD
� Aladdin
� Honey
� A Passió
� Trója
� Yonggary

CD LEMEZ
� Bonbon
� Dirty Dancing 2.
� Fauntissimo
� Mozart!
� Norah Jones
� Oláh Ibolya

Hirdetésfelvétel:
94/572-014
30/372-6209

Dühöng az estbe hajló idõ szele. A hori-
zonton vörös és szürke fellegek csatáznak, kö-
zöttük cölinkék színû ég feszül. Lassan estele-
dik. Mire Vasvárra érek, sötét az ég kárpitja,
csak a város fényei hunyorognak, mint örök-
mécsesek a bibliai éjszakában. Ötkor kiállítás
nyílik, mely az egykori vasvári zsidó csalá-
doknak állít emléket.

A Mûvelõdési Ház galériáján fotók,
Marosits József szobortöredékei. Csapdába
zárt tér-idõ idolok. Joós Tamás a megnyitón
felvezetésként bús-szomorú dalt dúdol, penget
gitárján, késve érkezõk is jönnek, ilyenkor
megcsikordul a bejárati ajtó, vészjósló háttér-

zörejt képezve a komor témának. Majd
Gergye Rezsõ üdvözli a megjelenteket. Fe-
szengünk, hisz fura kiállítás megnyitóján va-
gyunk. Egyfajta panaszfal ez, hol fejet hajtunk
azok elõtt, akiket az idõ szele Vasvárról szám-
ûzött végleg.

Majd a kiállítást megnyitó Jelinek Endre, a
szombathelyi Zsidó Hitközség elnöke lép a
közönség elé, s õszinte szavakkal ajánlja a

közönségnek A zsidó kulturális emlékek Vas-
váron címû tárlatot: �Én huszonöt éves koro-
mig nem tudtam, hogy zsidó vagyok� � kezd-
te vallomását, majd így folytatta. �A budapes-
ti köztemetõbe apámmal rendszeresen eljár-
tam. Annak bejáratánál apám azt mondta,
várjak itt rá. Én 11 évesen utána lopóztam,
mert látni akartam, hová is megy. Amikor a

temetõbõl kijövet õ ezt észrevette,
felpofozott, és megtiltotta, hogy oda,
a zsidó temetõbe betegyem lábamat.
Már 25 éves voltam, amikor felvál-
laltam zsidóságomat. Amikor én 20
éves voltam, akkor halt meg apám.
Nekem pedig 5 év kellett, hogy fel-
dolgozzam a traumát. Akkor még
kollégáim elõtt is csak bújva mertem
vállalni zsidóságomat. Ezért duplán
is örülök ennek a kiállításnak, mert
ez jelzi, már felvállalhatjuk zsidósá-

gunkat. Felvállalhatjuk azt, hogy mi is egy
nemzetnek a része vagyunk. Mert nem az a
lényeg, hogy milyen vallásúak vagyunk, ha-
nem az, milyen értéket képviselünk mun-
kánkkal. Hiszem, hogy a társadalomnak na-
gyon fontos ez az értékteremtés. Ennek a ki-
állításnak is ez a lényege.

Amikor ezt a kiállítást szervezni kezdtük,
mondtam Kassai Jóska barátomnak, hogy ezt
folytatni kell, s meg kell mutatni a tárgyi em-
lékeket is. Hiszem, hogy az egykor Vasváron
élõ zsidóság is maradandót alkotott. Hiszem
azt, hogy az itt élõk letették névjegyüket. S hi-
szem, hogy � miként másutt is � ide is be fog-
nak újra települni, s a várost gyarapítani fog-
ják, és nem megosztani. Köszönöm ezt a kiál-
lítást, s azt is hiszem, hogy a sírkövek neveit
elolvasva elgondolkodunk azon, hogy meny-
nyire hiányoznak az egykoriak, s mennyire
más lenne ez a város, ha itt élnének közöttünk,
s nem máshol. Ha nem lett volna ez a husza-
dik századi õrület, akkor másként élnénk, s
más lenne ez az ország is. Nem vitatkoznánk,
hogy külhoni magyar, hogy belhoni magyar, s
fel tudnánk vállalni egymást.�

Ezt követõen Jelinek Endre emléklapot adott
át Kassai Józsefnek, így köszönve meg a kiállí-
tás megrendezésében való közremûködésért.

� sok �

Zsidó kulturális emlékek
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Marosits József szobrász nem ismeretlen
lapunk olvasói elõtt. A nemesrempehollósi re-
mete, szobrász és rímfaragó � már elnézést
ezért a szójátékért � korán eljegyezte magát a
múzsákkal, a szépmesterséggel. Most kiadott
verseskötete, a Vadszõlõ a sziklán tulajdon-
képpen életmû válogatás, már ha lehet egy 54
éves képzõmûvész és lírikus esetében életmû-
rõl beszélni.

E második kötetet a TIT adta ki, s ebben az
eddigi versekbõl adott közre a költõ hetvenöt-
öt. Ebbõl az alkalomból irodalmi estre invitál-
ták a vasváriakat és a környéken élõket no-
vember 23-án kedden este a Mûvelõdési Ház-
ba. Az est vendége Marosits Ferenc volt, nar-
rátora pedig Pungor János. Az egyes versek
elõadásában, megzenésített éneklésében köz-
remûködött Prikazovits Ferenc és Joós Tamás
elõadómûvészek.

Az est csupa katarzis-élmény � kezdte
mondandóját Pungor János, folytatva egy val-
lomással: Én 50 évesen találtam meg apámat,
aki csendõr volt, s akinek bûne annyi volt,
hogy a bevagonírozott zsidók leveleit anyám
közremûködésével eljutatta az életben maradt
zsidó családtagoknak. E bejelentést követõen
sûrû csend telepedett a kolostorfalak közé. 

A '80-as években szobrászként vált ismert-
té Marosit József. De hogy jön ide a költészet?
� faggatta a kötet szerzõjét Pungor János.
Marosits József vallomásából megtudhattuk,
hogy a takarítónõ anya és kertész apa gyerme-
kének nem volt könnyû gyermekkora. A szét-
bombázott, vaskos falú szombathelyi székes-
egyházban ismerkedett az építészettel, kötött
barátságot a múzsákkal. Lévén szegény, õ egy
irkát és ceruzát kapott a szülõktõl, nem pedig
villanyvasutat, mint tehetõsebb gyermektár-
sai. 4�5 éves korban megtanították írni, olvas-
ni, s következett a csoda, Arany János illuszt-
rált versremeke, a Rege a csodaszarvasról. Ez
alapozta meg máig ható magyarságtudatát.
Élete Marositsnak tele van vaskos fordulatok-
kal, nehézségekkel, mondhatni göröngyös ez
az életút. 9 évesen egy motorkerékpár elüti, s

24 helyen törve, mint törékeny madárfióka
fekszik a kórházi ágyon. Édesanyja pedig egy
hétig virraszt mellette, aki ezen idõ alatt telje-
sen megõszül.

Ekkor úgy tûnik, pap lesz. Ám Gyõr, majd
a katonaévek hatására inkább a szépmûvésze-
tek felé fordul. Elsõ diákversével maga Nagy
László válogatja be a 24-es mezõnybe, így hát
Sárváron a diákírók-diákköltõk találkozón in-
dul el, ám újabb fordulat, mégsem a líra mel-
lett kötelezi el magát. Köszönhetõen a szolno-
ki katonaéveknek is, ahol részt vehet a Nyári
Szolnoki Mûvésztelepen, s ekkor útja hosszú
idõre a szoborfaragás mellé rendeli.

Ám a versfaragáshoz nem lett hûtlen. A
képzõmûvészeti sikerekhez most a második
kötet is társul, mutatván, Marosits érzõ, nyílt

szívû ember. Ezért a nyitottságért persze leg-
feljebb a múzsa csókolta homlokon, a min-
denkori hatalom inkább kevésbé mosolygós
arcát mutatta felé.

Miközben hallgatjuk a keser-édes verseket,
a múltba révedõ élményeket, kitárulkozik
elõttünk egy olyan ember, aki � ha Kanadá-
ban, vagy Új-Zélandon látja meg a világot,
aligha lenne ilyen gazdag, s nélküle mi is sze-
gényebbek lennénk. Mert Marosit József ab-
ból a nehéz � mondhatni sommás valóságból
táplálkozik � amelyet magyar sorsnak szok-
tunk leginkább mondani.

Némi irodalmi hasonlattal élve: az érték,
melyet képvisel, magyar táj, magyar �ecset-
tel�. Hol szobrászvésõvel, hol bicskával szob-
rot faragva, hol tollal, ceruzával verset írva
végzi értékteremtõ, magyarságot megõrzõ
munkáját.

Versei téli esték olvasmányai lehetnek,
amikor a fázós lélek visszahúzódik magányá-
ba, vagy szikár panelszobákba zárkózott esti
meditációra sarkalló literatúra az övé. Mert �
miként ez kiviláglott ezen az irodalmi esten is,
a rendszerváltást követõen mi mai magyarok
egyre befelé fordulóbbak lettünk, s egyre tá-
volabb kerültünk azoktól az ideáktól, ame-
lyekrõl pedig a rendszerváltáskor azt hittük...

Hogy mit is? Nos, ez is kiderül a verseskötet-
bõl, amelyet jó szívvel ajánlunk mindenkinek.

� bodorkós �

Vadszõlõ a sziklán
Marosits József elõadói estje

Marosit József

Vadszõlõ a sziklán

Millió verõér
Zihál az indákban
a színtelen vér,
s mint csápok tapadnak
a sziklafalra,
konokul kúszva
a végtelen magasba,
ahol a nap ragyog,
s éjjel a csillagok
vibrálnak szerényen,
s a sziklarepedésben
bogarak hada búvik,
a hegytetõn vén kuvik
pislákol az éjben,
s a vadszõlõ-indák
szépen felöltöztetik
a kopár hegyormot
zöld levéllepelbe.

Hová megyünk?

Csillagszikrát rúgnak vad csikók,
a ködökön éveink hevernek,
kiszáradt fákra csapódva
emlékek palástja feszül,
s csak állunk némán,
érthetetlenül.

Kezünk reszket már,
hajunk kihullt,
sár forrasztja össze
életünk ezüstszálait,
s a virágoskert letarolva
hever.

Jeleket várunk, õsi jeleket,
a jégvirágok hieroglifáit
bámuljuk csupán,
kérdésre kérdés tolul,
s válasz sehol,
minden sugarat
elnyel a köd.

Hová megyünk, s mi végre?
Bámulunk a semmibe,
várjuk a beteljesülést.
A megváltás keresztjén
becsületünk rongyai lógnak,
a föltámadás reményét
kilopták lelkünkbõl.

Keresztünk terhe alatt
megroggyanva nézzük
álnok álmegváltók
dicsõséges mennybemenetelét.
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Üzenet � Message
Benkõ Sándor fotói a vasvári Zöldfában

Cigánytábor, zötykölõdõ szekér, égbe ka-
paszkodó, fehérre meszelt törzsû fák, az ódon
utcán anyóka söpröget. Úgy, ahogyan ez szo-
kás volt a hajdani békebeli Magyarországon. 

Mert az idõ megállt odaát. Innen nézvést,
az óhazából szemlélve pedig úgy tûnhet, miu-
tán kipihente magát Idõ uraság, tovább is bal-
lagott. Vissza a múltba, jó 70-100 évet, magá-
ra hagyván egykor szeretett gyermekeit. 

Mi végre is vagyunk a világon? Utazóban,
átutazóban, határok átrajzolása közepette, eu-
rópaiságot emlegetvén... Mert nagyon is látha-
tó kezek eltörölni készülnek ezt a virtuálisan
elénk tárt, de nagyon is élõ, valós világot. Ami
nem sikerült soha egyetlen hódítónak: tatár-
nak, töröknek, újkori hordáknak, a Ceausescu-
éra falurombolóinak sem, az úgy tûnik, most
bevégeztetik. Mielõtt megtörténne e vissza-
fordíthatatlan gyalázat, az élõk még egyszer
belenéznek a fényképezõgép lencséjébe, itt
hagyván a jövendõbeli holdbéli krátertenger

helyén ma még élõ nagyon is kézzelfogható
világ képi lenyomatait. Mert illúziónk ne le-
gyen! Amint az esõerdõk indiánjai is eltûntek
esõerdeikkel együtt, a multinacionális cégek
profitéhségét követõen, a globális õrület e tá-
jat sem kíméli. Amint a nyolcvanas években a
zömében magyar falvak felszámolását sem si-
került megállítani � a falvak népét végül em-
bertelen panelbörtönökbe kényszerítették �,
manapság e paneltenger kockaházainak ajtai-
ban esténként kóbor medvék kukáznak � minõ
paradoxon! Most egy másfajta barbárság is-
mét ott csörtet a kertek alatt, fennen hirdetve a
globalizáció jelszavait. Sõt, már arra is rest,
hogy véka alá rejtse mindent eltörlõ szándé-
kát. Csak az arany számít, amit megkaparinta-
ni készül most egy román-kanadai konzorci-
um. Már nem Klondájk-völgyérõl szól a törté-
net, nem Jack London írja azokat, hanem a va-
lós jelen. Az arany. Igen ez a �bûne�
Verespataknak és népének. Mert Benkõ Sán-
dor Fekete-Körös mentén készült fotóit néz-
vést ez jut eszünkbe önkéntelenül is.

Mert errõl van szó, nem másról. S ehhez a
barbársághoz � bárcsak tévednék � az ottani
politikai �elit� segédkezet nyújt, vagy legalább-
is behunyja szemét. Hisz minden legális, az en-
gedélyek, minden valós. a szándék, a politikai

összefonódás, a pénzmosás, ahogyan az a nem-
zetközi forgatókönyvekben meg van írva. S va-
lós, nagyon is valós nemzetközi cég akar ciános
bányamûvelést indítani. Hát megveszlek kiló-

ra, s szedd a sátorfádat
szász, évszázados tárgyi
kultúráddal együtt! Szedd
a sátorfádat magyar � há-
zaiddal, temetõiddel, ha-
lottaiddal együtt! Még ír-
magja se maradjon Trans-
sylvaniában ennek az
ezeréves közös múltnak!
Õrület! S akkor még fino-
man fogalmaztam.

Üzenet � Message, ír-
tam a címben. És tegyük
hozzá: Segítség! Help!
Benkõ Sándor dokumen-

talista és lírai tömörségû fotói ezt üzenik ne-
künk. Mementói egy letûnõben lévõ világnak.
De kitõl is várhatnak segítséget a képen látha-
tó emberek ott, a Fekete-Körös mentén? A
kérdést mi fogalmazzuk meg önmagunk szá-
mára, s a választ is tõlünk várják. Odaát, ide-
átról. 

� bodorkós �

A Németh Térburkoló Útépítõ és Építõipari
Kft. tervezésében és kivitelezésében két udvari
sportlétesítménnyel gyarapodtunk. A mini kosár-
labda és a tollaslabda-lábtenisz pályák a testneve-
lés órák mellett a napközis csoportok szabadidõs
tevékenységének bõvítését is szolgálják. Köszön-
jük az SQS 2001 Kft., a Vasvári Gyermekekért
Alapítvány és a kivitelezõ anyagi támogatását.

Hollósy László

Hírek
a Kardosból

2004. november 5.
Vasvári KSE � Pepsi 38�50
(7�13, 5�15, 13�4, 13�18)
Vasvári KSE: Péter J. (2), Sipos-Tompa L.

(15/6), Szilvágyi Zs. (4), Dóka B. (2), Szabó Z. (4).
Csere: Káldi Z. (9), Soós D. (�), Borsos N. (�)

2004. november 10.
KLSE � Vasvári KSE 80�61
(18�13, 25�15, 21�16, 16�17)
Vasvári KSE: Soós D. (9/3), Farkas Z. (3),

Szilvágyi Zs. (13/9), Dóka B. (14), Szabó Z. (10).
Csere: Péter J. (3/3), Káldi Z. (4), Szalai G. (2)

Kosárlabda

Kedves Gyerekek! Túrázni hívunk bennete-
ket december 4-én délelõtt. Találkozó az általá-
nos iskolában. Indulás 9 órakor. A túra végén ter-
mészetesen vár bennünket a Mikulás ajándékok-
kal. A forró tea sem marad el. Hívjátok szüleite-
ket, nevelõiteket is!

Vasvár Város Önkormányzata
VVSE Természetjáró Szakosztálya

Kardos László Általános Iskola
Diákönkormányzata

Mikulás túra
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Októberben Budapesten került megrende-
zésre az I. Tradicionális Kung-Fu Világkupa,
ahol a chang dung sheng stílusú shaolin irány-
zatot képviselõ Kondor & Sranger Controll
SE színeiben Tamás György 11 éves vasvári

kisdiák bronzérmet szerzett. Vele beszélget-
tünk a Mûvelõdési Ház egyik termében.

� Milyen kategóriában sikerült nyerned?
� A gyermek I. korosztályban, formagya-

korlat küzdelemben. 9 versenytársam volt, vé-
gül a bronzéremért is holtversenyben küzdöt-
tünk, és nekem sikerült megszereznem.

� Hogy is kezdõdött a versenyzés?
� Apukám javasolta 5 évvel ezelõtt, hogy

menjük el és nézzük meg az újsághirdetésben
látott kung-fu edzést Szombathelyen. Megtet-
szett, és ott is maradtam.

� Milyen rendszerességgel jársz edzeni?
� Hetente 2 alkalommal 1 óra volt kezdet-

ben. Most már a héten kétszer két órára me-
gyek. Ezenkívül rendszeresen vannak hétvé-
gi edzõtáborok, de nyáron is van ötnapos
edzõtábor.

� Nem fárasztó a bejárás?
� Egyáltalán nem. Szeretem ezt a sportot.

Míg apukám be tud rendszeresen vinni, addig
szeretném csinálni. Lehetne egy héten többet

és többször is edzeni, de mi csak így tudjuk
megoldani az utazást. Sajnos nincs buszjárat,
amivel oda lehetne érni az edzésre, és végig
ott lehetne lenni, így autóval járunk.

� Mesélj a világkupáról!

� 2 napos rendezvény volt Budapesten a
Körcsarnokban. A csapattal utaztam. Szombat
reggel a mesterek küzdöttek. Mi késõbb a kö-
zépsõ páston mérkõztünk meg. Küzdeni is
kellett és formagyakorlatokat bemutatni.

� Milyen színû övek vannak nálatok?
� Fehér, citromsárga, narancssárga, zöld,

kék barna, piros és fekete. Egyik legszebb em-
lékem, mikor a citromsárga övet megszerez-
tem egy gyermekedzés minõsítõjén. Egyéb-

ként egyszer én is szeretnék
feketeöves mester lenni.,
ahogy a mostani mesterem
Koszogovits Mihály is az. Õ a
példaképem. Kitartásra, küz-
delemre, figyelemre és fegye-
lemre tanít bennünket.

� Mi lesz a következõ ki-
hívás?

� Lesznek versenyek soro-
zatban, de májusban a jövõ
évben világbajnokságot ren-
deznek Olaszországban. Arra
szeretnék felkészülni és ki-
utazni. Addig még nagyon
sok edzés és tanulás vár, az
utazáshoz pedig szponzorokat

is találnunk kell apukámmal, de biztos sike-
rülni fog, ahogy eddig minden, amit közösen
elhatároztunk.

� pam �

Vasvári sportpalánta
a Világkupa harmadik fokán

ÍRÓKÉZ
Papír- és játékbolt

Vasvár, Járdányi u. 6.
Hogy a KARÁCSONY még szebb legyen!

Kreatív termékek
Díszítse otthonát, készítsen saját kezûleg ajándékot!

Kellékek üvegfestéshez, szalvétatechnikához, gyertyatechnikához.
Barkácskönyvek, gyöngyök, csodacsomag.

Játék

! karácsonyi díszek
! csomagolópapírok
! ajándékkísérõk
! tollak díszdobozban
! bõr termékek (pénztárcák, mappák, aktatáskák...)

! ajándéktáskák
! szalvéták
! naptárak
! Budmil táskák, pénztárcák

! plüss játékok
! társasjátékok
! LEGO (egyes termékek 10% kedvezménnyel!

! kirakók
! GÖTZ babák

TEHER-

FUVAROZÁST
autó- és

munkagépszállítást

vállalok

3 tonnáig, hétvégén is!

Harmath Attila
Vasvár

Telefon: 30/428-0607



ZÁGORHIDI ÉS TÁRSA KFT.
VASVÁRON a postával szemben � Telefon: 573-140
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AJÁNDÉKOZZON KARÁCSONYRA

FOTÓCIKKET!
FÉNYKÉPEZÕGÉPEK most értékes ajándékkal!

FOTÓALBUMOK � FILMEK � FOTÓELEMEK
FOTÓKERETEK papírból, fából

Széles választékkal szaktanácsadással segítjük,
hogy karácsonyi felvételei jól sikerüljenek!

FILMKIDOLGOZÁS
Ha nálunk adja le filmjét, mi kiváló � KODAK � minõségben,
szakszerûen dolgozzuk ki, és egy AJÁNDÉKKAL háláljuk meg!

Addigi életem leghosszabb éjszakája nem
akart elmúlni. Már este összepakoltam min-
dent. Szinte óránként felkeltem megnézni a
vekkert. Vánszorgott az idõ. Csak pár napja
ért véget az iskola. A vakáció forró nyári na-
pokkal kezdõdött, de én nem ezért aludtam
rosszul.

Nem bírtam tovább. Felkeltem és felöltöz-
tem. Kint a sötétség szinte tapintható volt.
Minden csendes, hangtalan, csupán pár kakas

szólítgatta felváltva a hajnalt. És ekkor a
szemben lévõ házban felgyulladt a villany. A
beteljesülés elsõ fénysugarai voltak ezek szá-
momra. Tíz perc sem telhetett el, mikor kitol-
tuk az utcára a biciklit. Nem az enyémet, mert
nekem nem volt, hanem a Szabó Pista bácsiét.
Vele indultunk a még mindig sûrû sötétben a
gyõrvári tóra horgászni. Alig fértem fel a bi-
ciklivázra a rengeteg csomagtól. A kormá-
nyon táskák. Némi ruha a rossz idõ esetére, jó

sok ennivaló, meg egy üvegben víz � ha még
sem lenne rossz az idõ � szomjúság ellen. A
vázhoz voltak hozzákötve a horgászbotok és a
merítõszák. A csomagtartón egy táskában ren-
geteg horgászkellék, meg dobozokban csali.
Mellette összehajtva egy esõkabát, amit egy
összecsukható ikszes lábú szék akadályozott
meg a leeséstõl.

Elhagytuk Vasvárt, mikor a keleti égen némi
derengés volt látható. Az országútról letérve
elõször poros szekérúton, majd szûk gyalog-
úton, nádfal között, fûzfák alatt haladtunk. A
tónál a nyári hajnal minden varázsa várt ránk.
A víz feletti sejtelmes ködbõl vízimadarak kiál-
tásai, vízlocsogás, a madarak és a halak hajnali
fürdõzése hallatszott. Vékonyka égerhez tá-
masztottuk a biciklit, pár méternyire a víz szé-
létõl. Percek múlva horgászbottal a kezemben
vártam a kapást. Pista bácsi is becájgolt. A nád-
fal mellett alig hatvan centiméteres vízben
élénk volt az érdeklõdés. Sorra fogtam a szín-
pompás naphalakat, és a nyolc-tíz centiméteres
göbicseket (fenékjáró küllõ), ahogy Pista bácsi
nevezte õket. A sekély vízben sárral lekerítet-
tünk egy méternyi öblöt. Ide raktuk a zsákmá-
nyomat. Percenként fogtam halat. Pista bácsi
segített levenni a horogról a mohó halakat, és új
csalit tett a helyére. Ott, akkor nem vettem ész-
re, hogy õ miattam nem is tud horgászni, hisz
minden percét lekötöm.

Úsztam a boldogságban. A kis öbölben
hemzsegett a hal. Teljesen beszûkült a világ
számomra, nem voltam szomjas, sem éhes,
csak a piros-fehér úszót láttam elõttem bukdá-

csolni, amint egy újabb hal ígéretét morzézza a
víz felszínén. Koradélután vihart ígérõ felhõk
tornyosultak köröttünk, és távoli dörgés hosz-
szú morajlása hallatszott. Engem természete-
sen ez nem érdekelt, de az is lehet, hogy észre
sem vettem. Hosszas rábeszélés hatására abba-
hagytam a horgászatot, és az öböl gátját el-
bontva szabadon engedtük a halsereget.

Szemerkélõ esõben értünk haza. Otthon a
rengeteg mesélnivalónak a fáradtság szabott
véget. A vihar hangjai már nem jutottak el a
fülemig.

Még pár alkalommal horgásztunk együtt.
Ahogy az idõ múlt, a mindennapok gondjai
hol gyakrabban, hol pedig ritkábban engedték
meg Pista bácsinak is, nekem is, hogy hor-
gászbotot vegyünk a kezünkbe. Elvétve talál-
koztunk a vizek partján. Mostanában csak az
utcán látom nyári reggeleken, amikor bicikli-
vel a Csó-tó felé tart.

Elérkeztünk oda, hogy eláruljam, miért is
írom ezt a pár sort. Több okot is fel tudok so-
rolni. Elõször is neki köszönhetem, hogy hor-
gász lettem, ami néha kín, néha áldás. Másod-
szor, én most vagyok annyi idõs, mint Szabó
Pista bácsi volt elsõ fertõzõ horgászatomkor.
Ebbõl következik a harmadik ok, az igazi, ami
egyben tény is. Õ a horgászegyesület legidõ-
sebb tagja. Decemberben 91 éves lesz. Gon-
dolom, napközben tûzifát vág, és a hosszú té-
li estéken a horgászeszközeit rendezgeti, ké-
szül a tavaszi pontyozásra. Kívánom, hogy
még sokáig így legyen!

Laki László

Kilenc évtized

Ingatlan

és lakásvásárlás,

felújítás, bõvítés,

építési és vállalkozói

hitelek.
Teljes körû hitelügyintézés, ingyenes

tanácsadás a bankválasztáshoz és

segítségnyújtás a bankügyek intézéséhez.

Hitelek már

minimálbérrel is!

Tel.: 30/559-7773



AZ AUTÓS � MOTOROS ISKOLA
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� Vasvár központjában családi ház eladó.
Érdeklõdni telefonon: 94/343-540.

� Vasváron 120 m2-es családi ház, központ-
hoz közel, tetõtér beépítési lehetõséggel eladó.
Érdeklõdni: 94/371-294, 30/68-34-439.

� Renault kulcsom elveszett. Kérem becsü-
letes megtalálóját, jutalom ellenében szíves-
kedjen leadni a Vasvári Polgármesteri Hivatal
Igazgatási Osztályán!

� Zalaegerszegen 73 m2-es, 4. emeleti,
egyedi fûtéses, 1+2 félszobás + étkezõs lakás
áron alul eladó. Érdeklõdni telefonon lehet:
30/92-99-673.

� Üzemképes Nissan Bluebird alkatrésznek
sürgõsen eladó. Érdeklõdni: 94/508-774 (18-
21 óráig).

Apróhirdetés

Anyakönyvi
hírek

Házasságkötés: Kaczor Zsolt Mihály és
Horváth Eszter, Molnár Ferenc és Kovács Ve-
ronika Éva

Haláleset: Tóth István, Szalay József

SZEMÉLYGÉPKOCSI-,
MOTORKERÉKPÁR- ÉS

MOPEDVEZETÕI
TANFOLYAMOT INDÍT

december 6-án 16.30-kor

VASVÁRON
a Postaforgalmi Szakközépiskolában.

30% AZ SZJA-BÓL VISSZAIGÉNYELHETÕ!

TÁJÉKOZTATÁS: 94/51-19-51
MEGÉRI MÉG AZ IDÉN ELKEZDENI!

Ny.sz: 18-0054-04 Alsz.: 0553

Fogadóórák
� Gergye Rezsõ képviselõ december 27-

én, hétfõn 10 órakor a Csaritos belsõ helyisé-
gében tartja fogadóóráját.

� Tóth Balázs képviselõ december 7-én
16-17 óráig tartja fogadóóráját Vasváron, a
Körházban található Regionális Innovációs
Irodában.

Gourmet Pizzéria
Vasvár, Dr. Tretter L. u. 9.

KARÁCSONYI
AJÁNLATUNK:

Vállaljuk

MUNKAHELYI KOLLEKTÍVÁK,
BARÁTI TÁRSASÁGOK

KARÁCSONYI ÉS ÉVZÁRÓ
BANKETTJÉNEK LEBONYOLÍTÁSÁT!

Menüajánlataink üzletünkben megtekinthetõk!

Tel.: 94/370-489, 30/34-86-139, 30/3550-304

BÉKÉS KARÁCSONYI ÜNNEPEKET
ÉS BOLFOG ÚJ ÉVET KÍVÁNUNK!


